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سرمقاله

تولید داخلی 
راه نجات اقتصاد 

دولت هــا باید بــرای رونق 
اقتصــادی کشــور نقش 
تســهیل گری را ایفا کنند. 
با این اقــدام کارگر با تولید 
مقرون به صرفه اقتصادی و رقابتی به همراه ابزار 
کاری که کارفرما آماده می کند، رونق اقتصادی را 
رقم خواهد زد. در شرایطی که کشور با تحریم های 
ظالمانه مواجه است، راه نجات اقتصاد کشور توجه 
به تولید داخلی است. هرچه تولید داخل افزایش 
یابد، کالا و خدمات ایرانی نیز رونق خواهد یافت و 
به همراه آن اشتغال، سرمایه اجتماعی و نیروی کار 
تقویت خواهد شد. این در حالی است که امنیت 

شغلی در اثر ایجاد...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 
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با همکاری شرکت های دانش بنیان ها تحقق یافت

ایجاد ۱۵ میدان نفتی 
و گازی دیجیتال 

وزیر صمت: واحدهای راکد در اولویت دریافت وام قرار دارند 

تسهیلات ویژه برای تولیدات صادرات محور
صفحه3

صفحه3

ورود دانش بنیان ها 
به نوسازی ناوگان هوایی

ممنوعیت فروش چارتری ادامه دارد

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران از راه اندازی مرکز 
راهبردی هوش مصنوعی و هوشمندسازی مدیریت 
۱۵ میدان  نفت و گاز در قالب میادین دیجیتال در 

آینده نزدیک خبر داد.
به گــزارش معاونت علمــی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، محسن خجسته 
مهر در آئین امضای موافقت نامه های مرکز راهبردی 
هوش مصنوعی و میدان های نفت و گاز دیجیتال 
و امضای قرارداد کسب فناوری حفر چاه های افقی 
طویل و چند شاخه با بومی سازی تجهیز آراس اس، 
به بهره مندی از شرکت های دانش بنیان برای اجرای 
طرح های پیشــرفته و فناوری محــور حوزه نفت 
اشــاره کرد و افزود: امروز برای اینکه بخش مهمی 
از افزایش تولید نفت محقق شود باید از تجهیزات 
فناوری محور حفاری استفاده کنیم و ساخت تجهیز 
حفاری هدایت پذیر دورانی ما را به این هدف نزدیک 
می کند. وی افزود: طی دوره فعالیت دولت سیزدهم، 
راهبردی ترین موضوعات فناورانه دانش محور صنعت 
نفت را با حمایت و همــکاری معاونت علمی پیش 
برده ایم و اقدامات دولت، نشان دهنده عزم جدی برای 
استفاده از فناوری، نوآوری و راهکارهای دانش بنیان 
برای حل مهم ترین مسائل و نیازهای کشور است. 
معاون وزیر نفت، امضای موافقت نامه مرکز راهبردی 
هوش مصنوعی و میدان های نفت و گاز دیجیتال 
و امضای قرارداد کسب فناوری حفر چاه های افقی 
طویل و چند شاخه با بومی ســازی تجهیز RSS را 
گامی در راستای این رویکرد، عمل به منویات مقام 
معظم رهبری و تحقق دانش بنیان شــدن اقتصاد 
کشور دانست و گفت: در این دو موافقت نامه و قرارداد 
همکاری که با حمایت معاونت علمــی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری و نقش آفرینی 
شرکت های دانش بنیان به مرحله اجرا رسیده، دو 

پروژه مهم و لبه دانش صنعت...

از سوی مهندس جواد اوجی، وزیر نفت اجازه صادرات 
گاز LPG پالایشگاه های کشور صادر شد. 

امسال با توجه به فرمایشات رهبر معظم انقلاب با عنوان 
»مهار تورم ورشد تولید« نامگذاری شده است، از این رو 
همه دستگاه های اجرایی و به ویژه فعالان حوزه صنعت 

و اقتصاد موظف به تحقق شعار سال هستند.
در این بین شــرکت های زیرمجموعه وزارت نفت نیز 
تحقق فرمایشــات رهبر معظم انقلاب در راســتای 
شعار سال و همچنین فرمایشات ایشان 
مبنی بر تبدیل پالایشــگا  ه ها به 
پتروپالایشگاه ها، تکمیل زنجیره 

ارزش و جلوگیری از خام فروشی را در دستور کار قرار 
داده و برای این امر پروژه هایی را در دســتور کار قرار 

داده اند.
از آنجایی که بهره برداری از ایــن پروژه ها در زمانی 
که تحریم های ظالمانه دشــمن اعمال شده و شرایط 
سختی را ایجاد کرده، نیاز به تامین هزینه های چندین 
برابری دارد که جز با همکاری و همدلی همه مسئولان 
در بخش های مختلف امــکان تامین آن وجود ندارد، 
از این رو به دنبال  درخواســت اعلام شــده از سوی 
 LPG پالایشــگا ه های کشــور مبنی بر صادرات گاز
مهندس اوجــی وزیر محترم نفــت ومهندس جلیل 

ســالاری مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی با این درخواســت موافقت و در 
حال حاضر صادرات این محصول از پالایشــگاه ها به 

کشورهای هدف آغاز شد.
همچنین یادآور می شــویم که هزینه های حاصل از 
صادرات گاز LPG با درایت وزیــر نفت ومدیرعامل 
شرکت ملی پالایش وپخش فرآورده های نفتی صرف 
اجرای پروژه های زیست محیطی و در نتیجه اشتغال 
زایی، جلوگیری از فرار نخبگان خواهد شد که در نهایت 
اضافه شدن درآمد کشور برای بهبود شرایط زندگی 

شهروندان را به دنبال خواهد داشت.

با دستور وزیر نفت؛ 

تسهیل و تسریع 
در صادرات گاز 

LPG پالایشگاه های 
کشور 



اقتصاد2
ایران

وزیر نیرو خبر داد:
تامین ۲۰۰۰ مگاوات برق پاکستان     
وزیر نیرو ضمن اعلام آمادگی ایران جهت تامین 
برق در جوار منطقه مرزی با پاکســتان گفت: 
باتوجه به پروژه های توسعه ای کشور پاکستان 
در منطقه گوادر حداقــل ۲۰۰۰ مگاوات برق 
مورد نیاز این طرح هاست. همزمان با برگزاری 
نمایشگاه و جشنواره صنعت برق ایران، علی اکبر 
محرابیان وزیر نیرو بــا محمدعلی وزیر انرژی 

کشور پاکستان دیدار و گفت وگو کرد.
در این دیدار ظرفیت های همکاری فی مابین دو 
کشور در زمینه انرژی به ویژه انرژی برق مورد 
بررسی قرار گرفت. وزیر نیرو در این جلسه درباره 
همکاری های برقی دو کشــور چشم اندازهای 
همکاری را وسیع برشــمرد و به آمادگی ایران 

در زمینه توسعه خطوط تبادل برق اشاره کرد.
وی در این زمینه گفت: ایــران آمادگی دارد با 
سرمایه گذاری نسبت به توسعه خطوط خود 
برای تبادل برق با پاکستان اقدام کند. محرابیان 
ضمن اعلام آمادگی ایــران جهت تامین برق 
در جوار منطقه مرزی با پاکســتان اضافه کرد: 
باتوجه به پروژه های توسعه ای کشور پاکستان 
در منطقه گوادر حداقل ۲۰۰۰ مگاوات برق مورد 

نیاز این طرح هاست.
همچنین در ادامه "محمدعلــی" وزیر انرژی 
کشور پاکستان ضرورت تشکیل کارگروه فنی 
مشترک انرژی را پیشنهاد داد تا همکاری ها با 

جدیت و سرعت بیشتری پیگیری شود.
وی با بیان اینکه کشــور ایران یکی از بهترین 
گزینه ها برای تامین انرژی بــرق مورد نیاز در 
پاکستان است، افزود: ظرفیت نصب شده برق در 
پاکستان حدود 4۰ هزار مگاوات بوده و با توجه 
به جمعیت، ســرانه مصرف برق در این کشور 
بسیار بالا است که این امر حاکی از وجود بازاری 

بزرگ برای انرژی در این کشور است.
وی ضمن برشمردن راهکارهای مختلف برای 
تامین انرژی مورد نیاز کشور پاکستان، احداث 
نیروگاه در پاکستان و نیز مبادله انرژی را در این 

زمینه بسیار موثر عنوان کرد.

عمده فولاد تولیدی در اختیار 
صنایع و بازار داخل

طبق آمار تولید و مصرف فولاد کشور در انواع 
مقاطع و شــمش فولاد، محصولات فولادی و 
آهن اســفنجی، از مجموع بالغ بر قریب به ۶۶ 
میلیون و ۶۱۰ هزار تن تولیدی ظرف هفت ماهه 
نخست امسال، قریب به ۶۰ میلیون تن )قریب 
به ۸۹ درصد( صرف مصارف داخلی شده است.

طبــق آمــار ارائــه شــده توســط انجمن 
تولیدکنندگان فــولاد ایران، از ابتدای ســال 
جاری تا پایان مهر ماه بالغ بر ۵۶ میلیون تن )۵۶ 
میلیون و ۵۰۳ هزار تن( از انواع اقلام فولادی در 
کشور تولید شده که از این میزان حدود هفت 
میلیون تن صادر و باقی )قریب به ۵۰ میلیون 

تن( صرف مصارف داخلی شده است.
بر این اساس، مصرف ظاهری فولاد کشور برای 
همه اقلام جز شمش فولاد )فولاد میانی( در این 
مدت نسبت به هفت ماهه ابتدایی سال ۱4۰۱ 
رشد ۰.۶ تا ۷.۵ درصدی داشته است؛ اما مصرف 
شمش فولاد ۲.۸ درصد نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته کمتر شده است.
از ابتدای ســال جاری تا پایان مهر ماه، هفت 
میلیون و 4۸۹ هزار تن مقاطع طویل فولادی 
تولید شده که پنج میلیون و ۹۵۹ هزار تن آن 
در داخل مصرف شــده که نســبت به مصرف 
ظاهری آن در مدت مشابه سال گذشته معادل 
پنج میلیون و ۹۲۳ هزار تن، ۰.۶ درصد بیشتر 

شده است.
همچنین پنج میلیون و ۷4۹ هزار تن مقاطع 
تخت فولادی در هفت ماهه نخســت امسال 
مصرف شده که ۷.۵ درصد نســبت به میزان 
مصارف آن ها در هفت ماهــه ابتدایی ۱4۰۱ 
معادل پنج میلیون و ۳4۹ هــزار تن، افزایش 

مصرف را تجربه کرده است.
طی هفت ماهه امسال، تولید محصولات فولادی 
۱۳ میلیون تن ثبت شــده که تنها حدود ۱.۸ 
میلیون تن آن صادر و ۱۱ میلیون و ۹44 هزار تن 
آن صرف مصرف داخلی شده است. مصرف این 
مقاطع نسبت به سال گذشته که ۱۱ میلیون و 
4۰۷ هزار تن بوده، 4.۱ درصد بیشتر شده است.

مصرف آهن اسفنجی طی هفت ماهه ابتدایی 
امسال ۲.4 درصد رشــد کرده و از ۲۰ میلیون 
و ۶۰۵ هزار تن بــه ۲۱ میلیون و ۱۰۶ هزار تن 
رسیده است. در هفت ماهه ۱4۰۲ بالغ بر ۲۲ 
میلیون و ۱۰۰ هزار تن آهن اسفنجی در کشور 
تولید شــده که تنها حدود یک میلیون تن آن 

صادر شده است.

اخبار

بر اساس آمارهای منتشر 
شــده از سوی ســازمان 
توســعه تجــارت ایــران 
حــدود ۸۸.۱ درصد کل 
صادرات غیرنفتی کشور، 
به ۱۰ کشــور انجام شــده که سه کشــور چین، 
 عراق و امارات متحده عربــی در صدر این جدول

 قرار دارند.
جدیدترین آمار منتشر شده از سوی سازمان توسعه 
تجارت نشان می دهد در شش ماهه نخست امسال 
مجموع صادرات غیرنفتی شامل پتروشیمی و پایه 
نفتی، معدن و صنایع معدنی، صنعت و کشاورزی 
۶۷ میلیون و ۷44 هزار تن بــه ارزش ۲4 میلیارد 
و ۱44 میلیون دلار بوده اســت. در مجموع در این 
مدت نسبت به نیمه نخست سال قبل وزن صادرات 
غیرنفتی ۲۹ درصد رشد داشته، اما ارزش آن با افت 

۲.۶ درصدی مواجه شده است. 
بیشترین سهم این صادرات مربوط به پتروشیمی 
و میعانات گازی است که نزدیک به ۵۲ درصد )به 
لحاظ ارزشــی( کل صادرات غیرنفتــی را به خود 
اختصاص داده است. معدن و صنایع معدنی نیز با 
رقمی نزدیک به ۲۷ درصد در رتبه دوم قرار دارد. 

سهم صنعت و کشاورزی نیز از کل ارزش صادرات 
غیر نفتی به ترتیب ۱۵ و شش درصد بوده است.

از طرف دیگر  بر اســاس این آمار در نیمه نخست 
امســال حدود ۸۸.۱ درصد کل صادرات غیرنفتی 
کشور، به ۱۰ کشور انجام شــده است. در اصل در 
نیمه نخست امســال صادرات ایران به ۱۰ کشور 

چین، عــراق، امارات متحده عربــی، ترکیه، هند، 
پاکستان، افغانســتان، عمان، فدراسیون روسیه و 
اندونزی معادل ۲۱ میلیارد و ۲4۵ میلیون دلار بوده 
است. همچنین میزان صادرات ایران به ۱۰ بازار اول 
کالاهای صادراتی در این مدت به لحاظ ارزشــی و 

وزنی به ترتیب یک و ۳۷ درصد رشد داشته است.

در میــان این ۱۰ کشــور، چین، عــراق و امارات 
متحــده عربــی در صــدر جــدول قــرار دارند 
کــه بــه ترتیــب ۲۸.۷، ۱۸.۸ و ۱۲.۵  کل 
 صــادرات غیرنفتــی را بــه خــود اختصــاص 

داده اند.
در اصل در نیمه  نخست امســال صادرات ایران به 
چین، عراق و امارات متحــده عربی به ترتیب ۶.۹، 
4.۵ و سه میلیارد دلار بوده که نسبت به مدت مشابه 
ســال قبل به ترتیب ۱۲ درصد کاهش، ۳۳ درصد 
افزایش و ۱۱ درصد کاهش داشته است. همچنین 
صادرات ایران به این سه کشور در مجموع معادل ۶۰ 
درصد کل صادرات غیرنفتی ایران در نیمه نخست 

امسال بوده است.
بررســی رتبه های بعدی این جدول نشان می دهد 
ترکیــه ۱۰.۳ درصد، هنــد 4.4، پاکســتان ۳.۹، 
افغانستان ۳.4، عمان ۲.۶، فدراسیون روسیه ۱.۸ 
و اندونزی ۱.۵ درصد از کل صادرات غیرنفتی ایران 

را به خود اختصاص داده اند.
گفتنی است در این مدت بیشترین کالای صادراتی 
به چین گاز LPG، به عراق گاز طبیعی، به امارات 
روغن های نفتی، به ترکیه گاز طبیعی، به هند قیر، به 
پاکستان و افغانستان سایر کالاها، به عمان شمش 
فولا، به روســیه میوه و تره بار و به اندونزی شمش 

فولاد بوده است.

۸۸.۱ درصد کل صادرات غیرنفتی به ۱۰ کشور انجام شد

چین، نخستین مقصد صادرات کالای ایرانی

ثبت ۵۸۰ هزار کد ملی برای 
استفاده از خدمات اشتغالزایی

بــر اســاس گزارش هــا ۵۸۰ هــزار کــد 
ملــی بــه منظــور اســتفاده از خدمــات 
اشــتغالزایی دولت اعــم از دریافــت مجوز 
 کســب وکار یــا تســهیلات اشــتغال ثبت 

شده است.
به گزارش ایسنا، ســامانه ملی رصد اشتغال، 
تنها مرجع اعلام آمار در وزارت کار اســت که 
اشتغال ایجاد شده از طریق آن بر اساس ثبت 
کد ملی افراد صــورت می گیرد و امکان تکرار 
وجود ندارد، به نحوی که مشــخصات هر کد 
ملی بر اساس هویت شغلی و منطقه جغرافیایی 
در سامانه به ثبت رســیده و از طریق پیامک، 
تماس تلفنی و بازدید حضوری مورد نظارت 

قرار می گیرد.
ســامانه ملی رصد اشــتغال با هدف کسب 
اطلاعات دقیق از ورودی و خروجی های بازار 
کار و میزان اشــتغال ایجادی توسط وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی راه اندازی شــده 
اســت. این ســامانه عملکرد دســتگاه های 
اجرایــی در حوزه اشــتغال را رصــد کرده 
و از طریــق آن آمار بیــکاران و شــاغلان و 
 فرصت های شــغلی موجود را شناســایی و

 استخراج می کند.
در حال حاضر ساز و کار نظارت بر فرصت های 
شغلی در ســامانه رصد بر مبنای سه فرایند 
نظارت پیامکی، تماس تلفنی و بازدید حضوری 
صورت می گیرد. در مرحله نظارت میدانی بر 
اشتغال ایجاد شده توســط وزارت کار علاوه 
بر بازدید حضــوری از طرح اشــتغال، مکان 
دقیق و اطلاعات کامل فرد با خدمات دریافت 
شــده و ثبت شــده، تطبیق داده می شود و 
اطلاعات سامانه به طور مستمر رصد و بررسی 
و نســبت به نظارت بر طرح ها ســختگیری 
 می شــود تا هر موضوعی به اســم اشــتغال 

ثبت نشود.
در همین راستا قاسم رســتم پور ـ مدیرکل 
نظارت و هماهنگی اشتغال و کارآفرینی وزارت 
کار با اشاره به آمار کدهای ملی ثبت شده به 
منظور دریافت خدمات اشتغال دولت اشاره 
کرده و می گوید: تاکنــون ۵۸۰ هزار کد ملی 
برای استفاده از خدمات اشــتغالزایی دولت 
اعم از دریافت مجوز یا تســهیلات در سامانه 
ثبت شده است ولی اینکه ۵۸۰ هزار نفر اکنون 
شاغل هستند یا در مســیر ایجاد کسب و کار 
قرار دهند، پس از صحت ســنجی ها و گذران 
دوره شــکل گیری آن کســب و کار می توان 

شاغل شدن فرد را تایید کرد.
وی از انجام نظارت های پسینی بعد از پرداخت 
تسهیلات خبر داده و می گوید: در حال حاضر 
در ســه مرحله، پرداخت تسهیلات را نظارت 
می کنیم؛ فردی که از تسهیلات ارزان قیمت 
دولت یا شبکه بانکی بابت کسب و کار استفاده 
کرده باشد، در مرحله اول مورد نظارت پیامکی 
قرار می گیرد کــه شــامل خوداظهاری فرد 
است. مرحله دوم اپراتور تماس تلفنی گرفته 
و اطلاعات تکمیلی را از فرد دریافت می کند 
و مرحله ســوم، نظارت حضــوری و میدانی 
اســت که ناظران از طریق برنامــه کاربردی 
پایش که روی گوشــی  ناظر نصب است طرح 
را از نزدیک بررســی و پس از ثبت موقعیت 
جغرافیایی، از طــرح تصویربرداری می کنند 
و در ســامانه نظارت میدانی پایش اطلاعات 

ذخیره می شود.
مدیــرکل نظــارت و هماهنگی اشــتغال و 
کارآفرینی وزارت کار اشاره ای هم به طرح هایی 
که منجر به اشــتغالزایی نمی شود، داشت و 
گفت: در صورتی که طرحی انحراف داشــته 
یا احیانا تخلفی صورت گرفته باشــد و منجر 
به اشتغالزایی نشود، برای آن جرایمی درنظر 
گرفته می شود و تسهیلاتی که تخلف داشته 
باشد به طور کامل از فرد دریافت کننده پس 

گرفته می شود.
بهمن ماه سال گذشته  قرارگاه نظارت میدانی 
بر طرح های اشــتغال اســتانی تحت عنوان 
»قرارگاه اشتغال«با دســتور وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی با هــدف نظارت حضوری بر 
طرح های اشــتغال ثبت شده در سامانه رصد 
تشکیل شد. کارشناسان معتقدند راه اندازی 
سامانه رصد اشــتغال علاوه بر شفاف سازی 
آماری زمینه بررسی وضعیت اشتغال و علل 
بیکاری در سطح استان، شهر و محل سکونت 
را فراهم می کند. فرصت های شــغلی موجود 
در سامانه رصد اشــتغال به طور روزانه رصد 
می شود تا ضمن در دسترس بودن اطلاعات، 
بهره برداری مطلوب تری از نتایج آمارگیری در 

برنامه ریزی ها صورت گیرد.
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وزیر صنعت، معــدن و تجارت گفــت: واردات 
خودروهای نو براســاس برنامه پیش می رود و تا 
آذرماه تکلیف تمام کسانی که ثبت نام کرده اند 
روشن و نحوه دریافت خودرو مشخص می شود.  
عباس علی آبادی گفــت: ما در مــورد خودرو 
برنامه ی داریم و تمرکز اصلی ما حرکت به سمت 
خودروی برقی است تا مشــکل آلودگی محیط 
زیست و سوخت را در چشم انداز قابل پیش بینی، 

برطرف کنیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه برای 
ایجاد تحــول در کیفیت خودروهــای داخلی 
برنامه ریزی کردیم و این موضوع در حال بررسی 
است، اظهار داشــت: موانعی در این مسیر وجود 
دارد که باید برطرف شود؛ چندگانگی و پراکندگی 
در خودروسازان و ســرمایه گذاری از جمله این 
موانع است، در حال تلاش هســتیم که آن ها را 
به هم نزدیک کنیم تا بتوانم به مقیاس اقتصادی 

برسانیم.
وی همچنین درباره واردات خودرو، بیان داشت: 
واردات خودروهای نو براساس برنامه پیش می رود 
و تا آذر ماه تکلیف همه کسانی که ثبت نام کرده 
بودند، روشــن و نحوه دریافت خودرو مشخص 

می شود؛ اکنون نیز روزانه این کار انجام می شود.
وزیر صمت همچنین درباره واردات خودروهای 
کارکرده، اظهار داشــت: آئین نامه آن تهیه و به 
دولت ارسال شد که کلیات آن تصویب شده است؛ 
البته بندی در این آئین نامه درج شده که براساس 
آن باید کمیته ای منشــا ارز را شناسایی کند، با 
اعضای کمیســیون در این باره صحبت و مقرر 
شد با همکاری یکدیگر در این کمیته شرکت و 
مساعدت کنیم تا نگرانی بانک مرکزی رفع شود.

علی آبادی افزود: بانک مرکزی بی ســبب نگران 
نیســت و معتقد اســت به دلیل منافعی که این 
موضوع برای واردکنندگان دارد، ممکن اســت 
به بازار ارز هجمه وارد شــود و نرخ ارز ترقی کند 
و این ترقی بر تمام کالاها اثرگذار باشد؛ بنده نیز 
معتقدم این نگرانی باید مــورد توجه قرار گیرد، 
بنابراین مقرر شد جلسه ای در این زمینه با حضور 
نمایندگان بانک مرکزی، کمیســیون صنایع و 
معادن مجلس داشته باشیم و راهکاری برای آن 

تعریف کنیم.
وزیر صنعت، معدن و تجــارت همچنین درباره 
واردات خودروهای برقی نیز اظهار داشت: تعرفه 
این موضوع در کمیســیون مــاده )۱( حداقل 

مقدار ممکن یعنی حدود 4 درصد تصویب شد، 
خودروهای هیبرید پلاگین نیز همین وضعیت را 
دارد؛ پیشنهاد ما این است که برای خودروهای 
هیبرید تا ۱۵ درصد تعرفه افزایش پیدا کند البته 
برای خودروهای دیگر تعرفه تا ۷۵  درصد است؛ 
جدول این موضوع آماده و در کمیســیون ماده 
)۱( مصوب شــده و باید در صحن دولت بررسی 

و تصویب شود.
وی در پاســخ به این پرســش که چــه تعداد 
خودروهای برقی تا پایان ســال وارد می شــود؟ 
گفت:  تا ۱۰۰ هزار دســتگاه حداقل تامین ارز 
کردیم. علی آبادی در پاســخ به این پرسش که 
آیا بانک مرکزی با تامین ارز این موضوع موافقت 
کرده است؟ بیان کرد: بله موافقت کرده و مشکل 
ارزی هم نداریم؛ ما بــرای خودروهای برقی و نو 
تاکنون مشکل ارزی نداشتیم و فکر نمی کنم تا 

پایان سال هم مشکلی داشته باشیم.
وی در پاســخ به این موضوع که قیمت بیشــتر 
خودروهای نو وارداتی بیش از یک میلیارد تومان 
می شــود و همه افراد توان خریــد آن را ندارند، 
تصریح کرد: ما برای واردت خودروهای نو سقف 
۲۰ هزار دلاری در نظر گرفتیم و ســعی شــده 
که خودروهای بالاتر از این عدد وارد نشود؛ حد 
نصاب خودرو -قابلیت لازم را داشــته باشند-در 
دنیا از ۵ هزار دلار تا حدود ۶۰ هزار دلار اســت، 
ســقفی که در واقع برای ما تعیین شــده حدود 
۲۰هزار دلار است که به نظر من حد قابل قبول 
برای متوسط مردم اســت و یک میلیارد تومان 
به نرخ امــروز ارزش گذاری می شــود، اما برای 
خودروهای برقی که عرضه می شوند، مقیاس های 
پایین تر برای سطوح پایین تر درآمدی نیز وجود 
دارد یعنی می توان با عددهــای کمتر از این نیز 
خــودروی موردنظر را تامین کننــد؛ با توجه به 
 اینکه تعرفه نیز حداقلی اســت جــای نگرانی 

وجود ندارد.
وی درباره برخی گلایه های مردم مبنی بر ضرورت 
تغییر خــودروی انتخابی در ســامانه یکپارچه 
خودرو،  تصریح کرد: اگر کلمه »باید« مطرح شده 
باشد، تخلف است، خودروسازان می توانند به مردم 
بگویند اگر تمایل دارند، در واقع پیشنهاد است و 
مردم می توانند نپذیرند، اگر بگویند اجبار است، 
تخلف است، خودروسازان قانونا باید به تعهد خود 
عمل کنند، البته می توانند به صورت توافقی عمل 

کنند، اما نمی تواند اجبار کنند.

معاون بازاریابی و فــروش بخش برق گروه مپنا 
گفت: ۱۰ هزار مــگاوات ظرفیــت بالقوه برای 
احداث نیروگاه در کشورهای همسایه ما  وجود 
دارد که به این معنی اســت که داریم در مورد 
یک ظرفیت ۶ میلیارد دلاری صحبت می کنیم. 
ســید عبدالرحیم کاظمی، معــاون بازاریابی و 
فروش بخش برق گروه مپنا در حاشــیه بیست 
و سومین نمایشــگاه بین المللی صنعت برق در 
جمع خبرنگاران اظهار داشــت: گــروه مپنا به 
صورت کلی در صادرات خدمات فنی و مهندسی 
بر کشــورهای منطقه تمرکز دارد و تا امروز نیز 
تجارب و همکاری های زیادی در زمینه صنعت 
برق با کشورهای منطقه داشته ایم. وی افزود: ۱۰ 
هزار مگاوات ظرفیت بالقوه برای احداث نیروگاه 
در کشورهای همسایه ما  وجود دارد که به این 
معنی اســت که داریم در مورد یک ظرفیت ۶ 

میلیارد دلاری صحبت می کنیم.
معاون بازاریابی و فــروش بخش برق گروه مپنا 
تصریح کــرد: آن چیزی که ما را مــی تواند در 
صادرات خدمات فنی و مهندســی امیدوار نگه 
دارد، تقاضایی است که برای احداث نیروگاه در 
منطقه خودمان در کشــورهای همسایه وجود 
دارد که این ظرفیت ۱۰ هزار مگاواتی شــامل 
نیروگاه های حرارتی، تجدیدپذیر، زغال سنگ 

سوز و ... می شود.
کاظمی در خصوص چالش های توسعه صادرات 
خدمات فنی و مهندســی برق گفت: آن چیزی 
که اکنون مانع توســعه صادرات خدمات فنی 
و مهندســی و اســتفاده ازاین ظرفیت هست، 
همان موانعی اســت که همواره در طی ســالها 
گریبانگیــر صادرات خدمات فنی و مهندســی 
بوده، از جمله نبود منابع مالی لازم برای سرمایه 
گذاری، مشــکلات ارتباطات بانکــی، مباحث 
مربوط به انتقال پول، صــدور ضمانت نامه ها و 
تمام موضوعاتی که پایداری یا ثبات در صادرات 

را دچار نوسان می کند.
وی ادامه داد: مباحثی در خصوص ارز و ملاحظات 
مربوط به بازگشــت ارز، که همــه و همه بحث 
پایداری در صدور خدمات فنی و مهندســی را 
دچار مشــکل می کند. این کارشــناس انرژی 
خاطرنشــان کرد: پایــداری امکانی اســت که 
صادرکننده به دنبال آن است؛ چرا که متعاقب 
پایداری، امکان برنامــه ریزی برای صادرکننده 
فراهم مــی شــود و برنامــه ریزی اســت که 

صادرکننده را به موفقیت می رســاند، وقتی در 
یک محیط با تغییرات بالا حرکــت می کنیم، 

امکان برنامه ریزی وجود ندارد.
وی افزود: امیدواریم آن بخشــی که در کنترل 
سیاست گذاری های کلان داخل کشور خودمان 
هســت، بتواند سریع تر حل شــود؛ به هر حال 
بخشــی از مشــکلات تحت کنترل نیست و به 

محدودیت های تحمیلی به کشور بازمی گردد.
کاظمی اذعان داشــت: رقبای مــا در صادرات 
خدمات فنی و مهندسی که از کشورهای دیگر 
منطقــه از جمله ترکیه به مناقصــات ورود می 
کنند، هزینه های آنها به مراتب از ما کمتر است و 
در چنین شرایطی باید به فکر کاهش مشکلاتی 
که می توان از داخل کشور برای ایجاد ثبات و به 
تبع آن امکان برنامه ریزی هست، باشیم و ما به 
دنبال این امر هستیم. معاون بازاریابی و فروش 
بخش برق گروه مپنا بــا بیان اینکه در خصوص 
ظرفیت ۱۰ هزار مگاواتی در ۳ سال آینده صحبت 
می کنیم که ظرفیت بزرگی است، گفت: یکی از 
راهکارهای اجرایی، استفاده از زیرساخت های 

تهاتر است.
وی افزود: ایجاد یک شــرکت متمرکز برای پیدا 
کردن ظرفیــت ها و فراهم کردن بســتر تهاتر با 
کشــورهای مختلف با یاقتن مدل تجارت با آن 
کشور، برای تسهیل فعالیت شرکت ها، یک الگوی 
موفق است که در کشورهای افریقایی برای فعالیت 
شرکت های چینی این الگو پیاده سازی شده و می 
توان با فراهم سازی این بستر، شاهد رشد صادرات 
خدمات فنی و مهندسی و حتی صادرات در دیگر 

بخش ها به کشورهای منطقه باشیم.
کاظمی خاطرنشــان کرد: این مدل در صورت 
پیاده ســازی، گشــایش بزرگی به خصوص در 
کشورهای منطقه که عمدتا از نظر تأمین منابع 
مالی دچار محدودیت هایی هستند مثل کشور 
افغانستان و پاکستان، ایجاد خواهد کرد و شتاب 
صادرات خدمات فنی و مهندســی را به یکباره 

چند برابر می کند.
وی ادامه داد: ما امروز در بســیاری از حوزه ها 
محدودیت تکنولوژی ســاخت نداریم و بسیار 
خوب پیش رفته ایم، اما آنچیزی که ما را بخش 
توســعه صادرات خدمات فنی و مهندســی با 
مشــکل مواجه کرده، بیشــتر بحث مربوط به 
مبادلات مالی است که با الگوی پیشنهاد شده، 

این مشکل هم قابل رفع است.

تمامی محصولات تولیدی تا پایان برنامه هفتم باید شناسه دار 
شــوند که به گفته کارشناسان حوزه کشــاورزی، این امر 
زمینه ساز توسعه بخش کشاورزی و رشد صادرات خواهد 
بود. بنابر لایحه دولت در طول برنامه هفتم تمامی محصولات 
تولیدی باید شناسه دار شوند چراکه نبود آمار و اطلاعات قابل 
اتکا و دقیق از جمله معضلات  بخش کشــاورزی و دغدغه 

پیش روی کشاورزان است.
طبق آمار سالانه ۸ میلیون تن انواع محصولات کشاورزی 
به بازارهای دنیا صادر می شــود که در برخی مواقع شاهد 
برگشت محصولات هستیم که به همین خاطر مسئولان 
وزارت جهاد بر شناسنامه دار شدن محصولات و دریافت کد 
qr تاکید دارند.  برومندی معاون امور باغبانی گفت: در اسناد 
بالادستی نسبت به شناسه دار کردن تولید تاکید شده است، 
براین اســاس ۵۲ هزار و ۱۸۰ بهره بردار در سامانه ثبت نام 
کردند. به گفته باغبانی، با توجه به آنکه شناسنامه دار کردن 
تولید یکی از برنامه های مهم ما محسوب می شود، در کل 
حدود ۳ میلیون باغات کشور باید شناسه دار شوند. رضا نورانی 

رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی گفت: در ارتباط با 
شناسنامه دار شدن باغات و محصولات کشاورزی دیر اقدام 
شده است چراکه سازمان فائو، ایران را یکی از  تولیدکنندگان 
بزرگ بخش کشاورزی و تامین کننده تمامی مایحتاج اقلام 
خود  اعلام کرده است. به گفته او، با توجه به آنکه پتانسیل 
شناسنامه دار شدن محصولات کشــاورزی از مبدا وجود 
دارد، جای این سوال مطرح است که علت تاخیر در اجرای 
این امر چیست؟ نورانی ادامه داد: طی دهه های گذشته به 
سبب فقدان شناسنامه دار شدن مزارع و باغات آمار دقیقی از 
میزان دقیق تولید، تولیدکنندگان و سطح زیرکشت نداریم، 
درحالیکه با تحقق این امر امکان پیش بینی تولید، شناسایی 
تولیدکنندگان برتر که  تمامی استانداردهای تولید را رعایت 
می کنند، وجود دارد. بسیاری از کارشناسان بخش کشاورزی 
براین باورند که با توجه به موقعیــت صادرات محصولات 
کشاورزی، طرح شناسه دار کردن باید هرچه سریع تر سرعت 
یابد چراکه این امر در کاهش ضایعات بخش کشــاورزی و 

رونق صادرات تاثیر بسزایی دارد.

تعیین تکلیف خریداران خودروهای وارداتی تا آذرماه بازار ۶ میلیارد دلاری احداث نیروگاه در کشورهای همسایه

شناسه دار شدن محصولات کشاورزی با هدف رونق صادرات 

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com

آگهی فقدان سند مالکیت 
چون آقای منوچهر علی پور مدیر عامل شــرکت تعاونی پرواربندی گوساله ۲۶4۸ میلاد سلسله 
به شناسه ملی ۱۰۸۶۱۶۷۸۹۳۸ با دو برگ استشــهادیه که گواهی و امضاء شده اند برای دریافت 
سند المثنی به این اداره مراجعه و مدعیست که ســند مالکیت نامبرده به شماره ۲۸۹۳۷۰ الف / 
۱4۰۰ ششدانگ یک واحد دامداری تحت پلاک ۸ فرعی از ۳۰/۷ اصلی الشتر که ذیل دفتراملاک 
الکترونیک به شماره ۱4۰۰۲۰۳۲۵۰۰۹۰۰۱4۰4 به نام شرکت فوق الذکر به ثبت رسیده که برابر 
سند رهنی شماره ۱۰۱۵۵ مورخ ۱۳۹۸/۰۲/۲4 دفترخانه اســناد رسمی شماره ۷ شهر سلسله 
استان لرستان که بنفع بانک کشاورزی شعبه مرکزی الشــتر به مبلغ ۳.۵۲۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال به 
مدت ۱۰ سال ثبت شده و برابر سند مازاد رهنی شــماره ۱۱۶۱۵ مورخ ۱۳۹۹/۰4/۲۲ دفترخانه 
اسناد رسمی شماره ۷ شهر سلسله استان لرســتان که بنفع  بانک کشاورزی شعبه مرکزی الشتر 
به مبلغ ۲۶۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال به مدت ۱۰ سال ثبت شــده مفقود گردیده است این اگهی مستند 
به تبصره یک ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت منتشر میشود تا هر کس مدعی انجام 
معامله با سند فوق یا وجود سند نزد خود می باشد ظرف ۱۰ روز پس از انتشار مراتب اعتراض خود 
را کتبا به ثبت اسناد و املاک سلسله ارائه نماید . بدیهی است در صورت عدم اعتراض در موعد مقرر 

طبق مقررات ، سند المثنی صادر خواهد شد. تاریخ انتشار : ۱4۰۲/۰۸/۲۷ 
فرشاد بازوندی نژاد 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان سلسله
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تولید داخلی راه نجات اقتصاد 
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 

دولت ها باید برای رونق اقتصادی کشور نقش تسهیل گری را ایفا کنند. با این اقدام کارگر با تولید مقرون 
به صرفه اقتصادی و رقابتی به همراه ابزار کاری که کارفرما آماده می کند، رونق اقتصادی را رقم خواهد 
زد. در شرایطی که کشور با تحریم های ظالمانه مواجه است، راه نجات اقتصاد کشور توجه به تولید داخلی 
است. هرچه تولید داخل افزایش یابد، کالا و خدمات ایرانی نیز رونق خواهد یافت و به همراه آن اشتغال، 

سرمایه اجتماعی و نیروی کار تقویت خواهد شد.
این در حالی است که امنیت شغلی در اثر ایجاد شرایط مطلوب اقتصادی، بهبود فضای اشتغال و توازن 
عرضه و تقاضا در بازار کار به وجود می آید. چنانچه فضای اشتغال کشور و شرایط کار بهبود یابد امنیت 

شغلی نیروی کار خود به خود تامین می شود.
ما باید امنیت شــغلی را در ایجاد شــرایط اقتصادی مناســب و توسعه بازار کار جســت و جو کنیم. 
اگر مشــکلات در حوزه اقتصاد و بازار کار برطرف شود می تواند شــرایط اقتصادی را برای کارگران 
بهتر و عرضه و تقاضا در بازار کار را متوازن کند. اگر بازار تقویت شــود و فضای اشــتغال کشور بهبود 
 یابد کارگری که شــغل خود را از دســت بدهد مــی تواند به راحتــی به کارگاه دیگــر مراجعه کند 

و مشغول کار شود.
باید امکان حمایت های اجتماعی و جانبی از نیروی کار وجود داشته باشد. وجود تشکل های کارگری 
برای حمایت از کارگر ضروری است تا به راحتی از محل کارشــان اخراج نشوند.اگر تشکل کارگری و 
امکان حمایت از نیروی کار نباشد حفظ اشتغال چه معنایی دارد؟ باید در کنار ایجاد فرصت های شغلی، 

حفظ اشتغال هم داشته باشیم تا به جمعیت بیکار کشور اضافه نشود.

به گفته مسئولان، تامین اراضی یکی از مهم ترین اولویت ها برای اجرا و تسریع 
در ســاخت پروژه های نهضت ملی مسکن اســت که در حال حاضر برخی از 
دســتگاه ها با وجود الزام قانونی اراضی مازاد خود را در اختیار این طرح قرار 
نمی دهند. طبق قانون جهش تولید مسکن دولت باید در راستای خانه دار کردن 
متقاضیان مســکن اقداماتی را انجام می داد که در این حوزه  برنامه ساخت ۴ 
میلیون  واحد مسکونی مطرح شد اما در این زمینه یکی از مهم ترین چالش ها 
مربوط  به حوزه تامین اراضی است که تاکنون دولت نتوانسته است در برخی از 

شهرها اراضی مورد نیاز را تامین کند. 
این در حالی است که طبق قانون باید تمامی دستگاه ها اراضی مازاد خود را در 
اختیار وزارت راه و شهرسازی برای اجرای پروژه های نهضت ملی مسکن قرار 
گیرد اما همچنان کم کاری برخی از دســتگاه ها از جمله وزارت علوم، جهاد 

کشاورزی، دانشکده های علوم پزشکی به چشم می خورد.
با توجه به عدم تعادل در بازار مسکن و افزایش نرخ خرید و اجاره، ضرورت داشت 
تا دولت برای تامین سرپناه مردم به ساخت واحدهای مسکونی با زیرساخت های 
رفاهی در چارچوب قوانین و مقررات اقدام کند اما برای اجرایی شدن این برنامه 

با مشکلاتی از جمله تامین زمین و پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن توسط 
بانک ها روبرو اســت که بخشی از آنها برطرف شــده اما هنوز شاهد کم کاری 

بسیاری از دستگاه ها در این حوزه هستیم .
در همین رابطه مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی گفت: تامین زمین در 
میزان هکتار بالا کار بزرگی است با توجه به اینکه در هشت سال گذشته پروژه 
های زیادی معطل مانده بودند. در طی انتخاب ۵۰ هزار هکتار زمین حدود ۲۳ 
هزار قطعه زمین به دلیل نامناسب بودن برای مسکن رد شدند. هر زمینی که 
آماده احداث عملیات مسکن شود برای دولت ۲ میلیارد ریال هزینه دارد این 
مبلغ را ضرب کنید در تعداد زمین هایی که برای مسکن آماده می شود تا میزان 

سرمایه گذاری دولت در حوزه مسکن را متوجه شوید.
همچنین در همین رابطه  ارسلان مالکی، رئیس سازمان ملی زمین و مسکن 
گفت: ۵ هزار و ۵۰۰ هکتار زمین مازاد دولتی پس از صدور ســند، در اختیار 
طرح نهضت ملی مسکن قرار گرفته است همچنین حدود ۲۳ هزار هکتار هم در 
مراحل مختلف الحاق از مرحله اخذ استعلام تا کارگروه امور زیربنایی و شورای 
عالی شهرسازی و معماری قرار دارد. منتظر هستیم تا این ۲۳ هزار هکتار زمین 

هم الحاق شود تا بخش زیادی از کمبود زمین برای ساخت مسکن جبران شود.
مالکی با بیان اینکه سطح کشور بیش از ۵۱ هزار هکتار زمین برای طرح نهضت 
ملی مسکن تامین شــده اســت؛ گفت: از این میزان ۳۵ هزار هکتار زمین در 
محدوده های شهری قطعی شده و بیش از ۱۶ هزار هکتار شهرک مصوب شده 

است تاکنون ۱۸ شهرک مصوب شده و مابقی در مراحل تصویب است.
در ادامه هم حسین جنتی مدیرکل راه وشهرسازی اســتان تهران گفت: در 
حال حاضر در بسیاری از شهرهای جدید  تهران مشکل کمبود مشکل زمین 
را داریم که همین امر باعث شده که در برخی از شهرها به سراغ الحاق اراضی 
برویم. در حال حاضر مشکل کمبود زمین در بسیاری مناطق وجود دارد و اگر 
این مشکل حل شود ما شاهد تســریع در روند اجرای پروژه های نهضت ملی 

مسکن خواهیم بود.
وی افزود: در حال حاضر برخی دســتگاه ها در تخصیــص اراضی مازاد خود 
همکاری لازم را ندارند و تا به امروز تمامــی پروژه ها در اراضی خود وزارت راه 
و شهرسازی ساخته شده است  . برخی از دستگاه ها از جمله جهاد کشاورزی، 
وزارت علوم، دانشکده های پزشکی و حتی بخش خصوصی اراضی مازاد خود را 

در اختیار ما قرار نداده اند. بسیاری از این دستگاه ها می توانستند واحدهای را 
برای کارکنان خود در قالب تفاهم نامه های منعقد شده بسازند.

رضایی کوچی رئیس کمیسیون عمران مجلس گفت: یکی از علت های کند 
پیش رفتن پروژه عدم تخصیص اراضی از سوی دستگاه ها است که مجلس هم 
به این روند کم کاری ورود کرده و امیدواریم با همکاری تمامی دستگاه ها شاهد 
تسریع در اجرای پروژه ها باشیم. واگذاری اراضی خود باعث می شود که روند 
ساخت پروژه ها تسریع شود و دیگر سازندگان معطل نباشند همچنین می توان 
در بسیاری از شهرها با تخصیص اراضی به متقاضیان شاهد ساخت تدریجی و 
ویلایی پروژه ها باشیم که هم زمان ساخت کوتاه تر شده و هم سرعت اجرای 

پروژه ها افزایش می یابد.
به گفته مسئولان، در حال حاضر باید هرچه سریعتر برای اجرایی شدن حداقل 
نیمی از پروژه های نهضت ملی مسکن به سراغ  اراضی دستگاه ها برای ساخت 
مسکن برویم چرا که اگر این اقدام صورت نگیرد بسیاری از متقاضیان از اجرای 
پروژه ناامید شده و دیگر امیدی به ساخت نهضت ملی مسکن نخواهند داشت 

که نتیجه آن عدم تکمیل آورده خواهد بود .

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی گفت: ۷۰ درصد 
مواد اولیه و اصلی لوازم خانگی در داخل کشــور تولید، 
اما قیمت آن ها به صورت جهانی محاسبه می شود. اکبر 
پازوکی رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی در برنامه 
فرامتن گفت:  قدرت خرید فروشندگان کالا کاهش یافته 
اســت و ۷۰ درصد مواد اولیه ۵ تا ۶ قلم کالای اساسی از 
جمله مس، آلومینیوم و فولاد در داخل کشور تولید می 

شود. چرا باید این اقلام  به قیمت جهانی فروش برود.
به گفته وی تاسیس فروشگاه های بزرگ باعث  شده است 

که کسبه ناراحت شوند. این در حالی است که  ۲۲ تا ۲۳ 
هزار مغازه  لوازم خانگی در کشور وجود دارند و فروشگاه 
های بزرگ و بانک ها در پرداخت تسهیلات باعث ایجاد 

مشکل برای فروشگاه های خرد شده اند.
او می گوید: واسطه گری بانک ها در فروش لوازم خانگی 
یکی از معضلات جدی فروشــندگان در این صنف شده 
است چراکه بسیاری از بانک ها تسهیلات  بدون سود ۱۲ 
ماهه می دهند که از یک طریق باعث افزایش قیمت شده 
است. پازوکی گفت: فروشــگاه های بزرگ خود با توزیع 

لوازم خانگی بنگاه داری می کنند. بسیاری از فروشگاه های 
مجازی کالای عرضه شده را به هیچ عنوان گارانتی نمی 
کنند و همین امر خود باعث ایجاد مشکلات زیادی برای 

خریداران شده است. 
بنابراین باید مشتریان وقتی کالایی را خریداری می کنند 
به  ســامانه جامع گارانتی مراجعه کرده تا شرکت های 
گارانتی مورد تایید را شناسایی کنند. او افزود: بسیاری از 
فروشگاه های مجازی اقدام به فیک فروشی می کنند که 

باید با نظارت های مستقیم از این معضل جلوگیری شود.

رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایــران و ترکیه از ارائه 
پیشــنهادهای کمیســیون مشــترک برای افزایش 
ســطح روابط و تجارت ایران و ترکیه خبر داد و گفت: 
با اســتفاده از مســیرهای ترانزیتــی و بهره مندی از 
ظرفیت های تجــاری با ترکیه می توان ســطح روابط 
 با اروپا و دریافت ســهم بیشــتر از بازار این کشورها 

را ارتقا داد.
»مهرداد ســعادت« با اشــاره به اینکه رییس جمهور 
کشورمان طی ماه آینده سفری به ترکیه خواهد داشت، 
خاطرنشان کرد: کمیسیون مشــترک پیشنهادهایی 
بــرای ارتقا حجم تجــارت و افزایش ســطح روابط با 
این کشــور آماده کرده اســت که در این سفر مطرح 
خواهد شــد. وی با بیان اینکه امیدواریم تحرکاتی که 
در منطقه اتفاق افتاده منافع بســیاری برای ایران به 
همراه داشته باشــد، تصریح کرد: اگر این پیشنهادها 
مطرح شــود و برای رســیدن به نتیجه مورد پیگیری 
 قرار بگیرد، فصل جدیدی برای اقتصاد دو کشــور باز

 خواهد شد.
رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایــران و ترکیه تاکید 

کرد: مهم ترین بخش پیشنهادها شامل پیگیری توافق 
تجارت آزاد اســت، زیرا با رشــد فنّاوری و روش های 
جدید تجارت در جهان تجارت ترجیحی تســهیلاتی 
برای ایران فراهم نخواهد کرد، اما تجارت آزاد می تواند 

مبادلات دو کشور را ارتقا دهد.
وی افــزود: بخــش خصوصــی پیگیر تجــارت آزاد 
است، زیرا ظرفیت بســیار زیادی در این زمینه برای 
دو کشــور وجود دارد که می توان آن را بالفعل اســت 
و مورد اســتفاده قرار داد. ســعادت با بیان اینکه در 
زمینه سیاســی مشــکلات رفع شــده و موانعی در 
این زمینــه وجود ندارد، اظهار داشــت: اســتفاده از 
ظرفیت های ترانزیت ترکیه برای دسترســی کالاهای 
ایران به اروپــا و آفریقــا فرصتی ویژه ای محســوب 
 می شــود تــا از مزیت های کریــدور شــرق به غرب 

بهره مند شویم.
وی تصریح کــرد: ترکیه از نظر لجســتیکی امکانات 
وســیع ایجاد کرده اســت و در این زمینه پیشــرفته 
بسیاری داشته و ایران باید از این فرصت برای ترانزیت 
بیشــترین بهره را داشته باشــد. رییس اتاق بازرگانی 

مشــترک ایران و ترکیه اظهار داشت: از سوی دیگر با 
فراهم کردن زیرســاخت های لازم ازجمله گمرکات 
 و جاده ها و توســعه شــرایط لازم برای ترانزیت کالا 

منتفع شویم.
ســعادت با تاکید بر اینکه طی ۴۰۰ ســال گذشــته 
ایران و ترکیه بدون مشــکل و جنگ در همســایگی 
هم زندگــی تجــارت کرده انــد، خاطرنشــان کرد: 
امیدواریم بتوانیم از پتانســیل های دو کشور استفاده 
 کنیم، زیــرا بخش خصوصــی از این روند اســتقبال 

خواهد کرد.
وی اظهار داشت: فعالیت اتاق بازرگانی مشترک ایران 
و ترکیه نســبت به طرف مقابل قابل مقایسه نیست، 
زیرا نمایندگی اتاق به صورت مســتمر در این کشور 
حضور دارد و به درخواســت های فعــالان اقتصادی و 
تجار رســیدگی می کند. رییس اتاق بازرگانی ایران و 
ترکیه گفت: با حمایت های صورت گرفته از سوی اتاق 
بازرگانی و همراهی دولت امیدواریم از توســعه روابط 
تجاری با ترکیه استقبال بیشتری شود و فعالیت های 

اقتصادی گسترش یابد.

با ورود ناوگان هوایی جدید به کشــور از طریق تعمیرات ســنگین 
قطعات و همچنین واردات هواپیما، نوســازی ناوگان هوایی کشور 
سرعت گرفته است. این روزها خبرهای زیادی از نونوار شدن ناوگان 
هوایی کشــور به گوش می رســد که می تواند زمینه ســاز کاهش 
مدت زمان انتظار مردم برای خرید بلیت هواپیما باشــد همچنین 
میزان تاخیرات پروازها را در بسیاری از مسیرها کاهش دهد. طبق 
جدیدترین آمارهایی که از میزان تاخیرات توسط شرکت فرودگاه ها 
و ناوبری هوایی کشور منتشر شده، شــهریور ماه امسال ۲۴ درصد 
از پرواز های برنامه ای شــرکت های هواپیمایی داخلی، دارای تأخیر 
بوده اند و همچنین در همین مدت، متوسط زمان تأخیر پرواز های 

تاخیردار ۸۱ دقیقه بوده است.
گزارشات میدانی حاکی از آن اســت که با وجود آنکه در فصل پیک 
جابه جایی و ســفرهای هوایی نیســتیم اما همچنان در بسیاری از 
مسیرها کمبود بلیت وجود دارد که این امر  نشان دهنده آن است که 
هنوز طرح ممنوعیت فروش بلیت چارتری نتوانسته است به خوبی 

در بازار بلیت هواپیما اثر گذار باشد.
در همین رابطه غلامی یکی از مسافران مسیر مشهد گفت: از هفته 
گذشته برای پیدا کردن بلیت هواپیما به چندین آژانس مسافرتی و 
سایت های فروش مراجعه کرده ام اما هیچ بلیتی برای پایان هفته پیدا 
نمی شود و اگر هم باشد برخی آژانس ها اعلام کرده اند که نرخ های 

آنها ۲۰۰ تا ۳۰۰ هزار تومان بیشتر از نرخ مصوب است.
یکی از راهکارهایی که در حال حاضر می تواند زمینه ســاز کاهش 
مدت زمان انتظار خرید بلیت هواپیما برای مســافران باشد، اضافه 
شدن تعداد ناوگان حوزه حمل ونقل هوایی است که در همین رابطه 
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد: با وجود تحریم های 
ناجوانمردانه در صنعت هوایی کشورمان، تاب آوری این صنعت روز 
به روز در حال افزایش است و توسعه ناوگان نیز از روش های مختلف 

در حال پیگیری است.
وی با بیان اینکه در دولت ســیزدهم تقریبا هرماه تعدادی هواپیما 
خریداری می شود، افزود: تا پایان دولت سیزدهم تعداد قابل توجهی 

هواپیما به ناوگان حمل ونقل هوایی کشــور اضافه خواهد شــد. در 
حال حاضر تعداد ناوگان فعال هوایی در کشور ۱۸۰ فروند است که 
به صورت مرتب این ناوگان در حال  واردات و یا اورهال شدن توسط 

شرکت های هواپیمایی است.
همچنین در همین رابطه یازرلو سخنگوی سازمان هواپیمایی کشور 
گفت: سازمان هواپیمایی تمامی توان خود را برای نوسازی و جوان 
سازی ناوگان خود به کار گرفته و از شرکت های هواپیمایی در جهت 
اورهال کردن ناوگان هوایی استفاده می کند. او می گوید: با اجرایی 
شدن ممنوعیت طرح فروش بلیت چارتری ما شاهد بهبود وضعیت 
بازار بلیت هواپیما هستیم و تنها از چند روز گذشته به دلیل کاهش 
میزان مسافران در مسیرهای جنوبی، ممنوعیت فروش بلیت چارتری 

در مسیر کیش و قشم برداشته شده است.
یازرلو گفت: اجرای این طرح نقش موثــری در بهبود وضعیت بازار 
فروش بلیت هواپیما و کاهش میزان صف های انتظار و از همه مهم تر 
حذف سوداگران در این بازار دارد. به تازگی با تلاش متخصصان تعمیر 
و نگهداری  شرکت هواپیمایی یک فروند هواپیمای جت منطقه ای آر 
جی ۱۰۰ با انجام چک سنگین و تأمین قطعات و تعویض ۳ موتور به 

ناوگان هوایی کشور اضافه شده است.
حمزه ای عضو انجمن شــرکت های هواپیمایــی در این خصوص 
گفت: تمام صندلی های این هواپیما تعویض و با صندلی های جدید 
جایگزین شدند و سیستم روشنایی داخل کابین با استفاده از ظرفیت 
شــرکت های دانش بنیان داخلی مورد تأیید ســازمان هواپیمایی 

کشوری به سیستم روشنایی LED تجهیز شد.
وی افزود: ایــن هواپیما با بهره مندی و تجهیز ســامانه های ناوبری 
ماهواره ای قابلیــت پرواز های منطقه ای و بین المللی را داراســت. 
براساس این گزارش پیش بینی می شــود، با اورهال کردن ناوگان 
هوایی کشور و خرید هواپیما و اضافه شــدن آنها به سیستم ناوگان 
هوایی کشور همچنین تشدید نظارت ها بر روند فروش بلیت هواپیما 
و ممنوعیت فروش چارتری تا چند ماه آینده شــاهد بهبود وضعیت 

حمل و نقل هوایی کشور باشیم.

وزیر صمت گفت: می توان 
گفــت تعرفــه را بــرای 
خودروی برقــی تقریباً به 
صفر رساندیم که می توان 
گفت از امتیــازات بالایی 
برخوردار اســت، می توان این نوید را به مردم داد 
که وضعیت بازار خودرو مطلوب خواهد شد. عباس 
علی آبادی در آیین تجلیل از صادرکنندگان نمونه، 
صنعتکاران و معدن کاران برتر چهارمحال وبختیاری 
در شهرکرد با تسلیت وحشــی ترین جنایات رژیم 
سفاک صهیونیستی و ددمنشــی باورنکردنی در 
قبال مردم بی گناه غزه، اظهار کــرد: بیش از پنج 
هزار کودک، ســه هزار زن و ۱۱ هــزار نفر در غزه 
به شهادت رســیده اند و حامیان صهیونیسم دم از 
حقوق بشر می زنند در حالی که بشریت از ددمنشی 

این آدم نماها به خجالت رســیده است. به گزارش 
ایســنا، وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه 
این وزارتخانه باید میان صنعت و تجارت  آشــتی 
برقرار کنــد، افزود: صنعتی مورد قبول اســت که 
صادرات محور باشد و به تجارت  منجر شود، متاسفانه 
وزن مواد اولیه که صادر می کنیم بسیار بیشتر از وزن 
واردات آن است که این روند باید اصلاح شود و باید 
آنقدر مشــوق بگذاریم تا این رفتار، بالعکس شود؛ 
در تلاش هستیم تا ارز را به کسانی بدهیم که از آن 

درست کنند.
علی آبادی تصریح کرد: دولــت کمک و مجاهدت 
می کند و همه باید کمک کنند تا دولت به وظایفش 
در قبال مردم عمــل کند، دولــت نیازمند کمک 
ماســت، همه در یک کشتی هســتیم و باید آن را 
به سرمنزل مقصود برسانیم. وی با تأکید بر اینکه 
صنعت و تجارت دو بازویی هســتند که باید با هم 
و در کنار هم سیاستگذاری شوند و حرکت کنند، 

توضیــح داد: تولید برای صــادرات و واردات برای 
تولید باید باشــد و این یک حلقه دائمی است که 
راه حل هم دارد. علی آبــادی بیان کرد: ما به دنبال 
زیست بوم هایی هســتیم تا از پتانسیل و ظرفیت 
خودمان اســتفاده کنیــم و محصــولات را برای 
نیازمندی های خارجی بسازیم؛ یعنی به جای آنکه 
پول بدهیم، جستجو کنیم که در کجای دنیا کالای 
تولیدی ما را نیاز دارند و مدیریت اتاق بازرگانی این 
وظیفه را دارد که باید تلاش کند محیط هایی را بیابد 
که بازرگانان و تجار ما بتواننــد کالاهای مورد نیاز 

آنان را تامین کنند. 
وزیر صمــت تأکیــد کــرد: دامپــروری از دیگر 
ظرفیت های این استان است که صنعت دامپروری 
یک زنجیره عظیم از کار است و در برخی کشورها، 
مدیریت امور بر مدار همین حوزه اداره می شــود. 
علی آبادی با اشاره به اینکه پتانسیل های منطقه باید 
کشف شود و تمرکز کار بر داشته ها و قابلیت ها باشد، 

افزود: معدن کاری یا پتروشیمی اگرچه در برنامه ها 
وجود دارد اما بنده یکی از مخالف هستم.

وزیــر صمت بــا تأکیــد بــر اینکــه از تولیدات 
صادرات محور حمایت می کنیم، گفت: کسانی که 
مواد اولیه وارد کنند و کالا تولید و صادرات کنند، 
هر چقدر ارز بخواهید تأمین می شود. امروز با وزارت 
اقتصاد و بانک مرکزی یک توافق نامه امضا کردیم 
تا پنج برابر ســال قبل وام اعطا کنیم و کمک شود 
تا گردش نقدینگی شــکل بگیرد. علی آبادی بیان 
کرد: هر صنعتی که ثابت کند نســبت به سال قبل 
بهره وری قوی تری دارد و شــاخص های موردنظر 
ما را کسب کند و ممتاز باشند، همه امتیازات را با 
اولویت به آن صنعت اختصاص می دهیم و برای ما 

در اولویت قرار دارد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: اولویت 
اعطای وام ها، واحدهای راکد یا نیمه فعالی هستند 
که فعال می شوند و می توانند همه این مزیت ها را 
بگیرند؛ همچنین واحدهایی که جلوی خام فروشی 
را می گیرند و هر صنعتی که در زنجیره کارآفرینی 
قــرار دارد، با تمام قــوا حمایت می کنیــم. وی با 
تأکید بر اینکه امروز انســان محور بودن تکنولوژی 
مورد توجه اســت و نقش انســان و ربات توأمان 
دیده می شــود، افزود: در این منطقه استعدادها و 

پتانســیل های خوبی برای دیجیتالیزیشن وجود 
دارد، لذا در این زمینه باید پیشــگام شوید ما نیز 

هرچقدر لازم باشد پشتیبانی و کمک می کنیم. 
وزیر صمت با اشــاره به اینکه همه بحث خودرو به 
وزارت صمت برنمی گردد، تصریح کرد: باید دغدغه 
مردم از لحاظ خودرو را برطرف کنیم، به طوری که 
تولید به حداکثر برسد و از شرکت های بزرگ برای 
تولیدات دعوت به عمل آید از طرفی واردات خودرو 
به منظور رفع ناترازی هــا در کیفیت، کمیت و نوع 
انجام می شود. علی آبادی گفت: باید اقدامی انجام 
شــود که هر ایرانی بتواند یک خودرو وارد کند اما 
نباید این اتفاق منجر به بالا رفتن قیمت ارز شــود 
و افرادی کــه توانایی خرید خــودرو ندارند تاوان 
آن را پس دهند، بنابرایــن باید مدیریت و مراقبت 

صورت گیرد.
وی ادامه داد: می توان گفت تعرفه را برای خودروی 
برقی تقریباً به صفر رســاندیم که می توان گفت از 
امتیازات بالایی برخوردار است، می توان این نوید 
را به مــردم داد که وضعیت بازار خــودرو مطلوب 
خواهد شد. وزیر صمت با اشاره به اینکه در خصوص 
لاستیک نقشه جامعی به صورت علمی، فوق العاده 
و صحیح پیاده شد، افزود: مشکل لاستیک ناشی از 
ناترازیســت یعنی تعداد تولید با مصرف برابر نبود، 

تعرفه ۳۲ درصدی برای واردات لاستیک اختصاص 
یافت که تعرفه کاهش پیدا کرد تا تاجر شفاف بتواند 
لاستیک وارد کند، حتی موانع استاندارد و گمرکی 

برای واردات لاستیک نیز برطرف شده است.
وی گفت: در حال حاضر لاســتیک در رینگ ۱۵ 
کامــلًا در وضعیت تعادل قــرار دارد و مازاد وجود 
دارد، رینــگ ۱۴ به مازاد عرضه رســیده و رینگ 
۱۳ طی ۱۰ روز آینده به تعادل خواهد رسید، البته 
برخی در انبارها لاســتیک احتکار کردند که این 
واقعاً بی انصافی در حق مردم است. وزیر صمت در 
خصوص اختصاص زمین در شهرک تخصصی بادام، 
بیان کرد: تلاش شود قیمت براساس شرکت های 
دانش بنیان یا به صورت اقساط و در دراز مدت در 

اختیار متقاضیان قرار گیرد.
علی آبادی در خصــوص ماشــین آلات معدنی و 
راهسازی، گفت: برای واردات ماشین آلات معدنی 
مانعی وجود ندارد. وی خاطرنشــان کرد: صف ارز 
کوتاه شده یعنی افراد که ارز را برای استفاده دیگر 
دریافت می کردند شناسایی شده است که می توان 
گفت فاصله از مرحلــه پرداخت تا تخصیص کوتاه 
شده اســت، کاری که در حال انجام بوده این است 
که تا چهار برابر ارز قبلی می توان ارز برای واردات یا 

صادرات کالا دریافت کرد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

وزیر صمت: واحدهای راکد در اولویت دریافت وام قرار دارند 

تسهیلاتویژهبرایتولیداتصادراتمحور
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ممنوعیت فروش چارتری ادامه دارد
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فناوری و 
اطلاعات

از خروج 15 میلیون دلار ارز جلوگیری شد
تبلور دانش بنیان ها در توسعه صنعت پتروشیمی

نایب رئیس کمیسیون پتروشیمی اتحادیه صادرکنندگان نفت، گاز و پتروشیمی گفت: تولید 
گرید LEC ۱۹۶۹ از خروج سالیانه ۱۵ میلیون دلار ارز از کشور جلوگیری کرد و منجر به ثبت 
شرکت دانش بنیان شد. محمدرضا حیدرزاده در جمع خبرنگاران با بیان اینکه تاکنون تولید 
این گرید در انحصار آمریکا و سوئد بوده و ایران با تولید آن به خودکفایی صد در صدی رسیده 
است، اظهار کرد: شرکت پلیمر آریاساسول با تولید این گرید در راکتور لوله ای نسل جدید 
خود، پس از شــرکت های معظم Sabic و Dow chemical، بعنوان سومین شرکت در 
حوزه تولید گریدهای نسل جدید Extrusion Coating )دومین Segment پرمصرف 

جهانی LDPE( مطرح شده و بواسطه آن موفق به اخذ گواهینامه دانش بنیان شده است.
وی با بیان اینکه ایران در کنار دو کشور دیگر می تواند بخشی از بازار بین المللی را بدست 
آورد، گفت: طبق بررسی انجام شده می توان حدود ۲۰ درصد بازار جهانی گرید پلیمری 
LEC۱۹۶۹ را در مرحله اول تامین کرد. نایب رئیس کمیســیون پتروشــیمی اتحادیه 
صادرکنندگان نفت، گاز و پتروشیمی با بیان اینکه تولید گرید LEC۱۹۶۹ دستاوردی جدید 
در ایران است، گفت: تکنولوژی تولید و دانش فنی این گردید تنها در اختیار دو شرکت در 
جهان بوده است.  اما اکنون ایران به دانش فنی و تولید این تکنولوژی دست یافته است و حالا 
تبدیل به سومین شرکت در جهان در تولید این محصول شده است. حیدرزاده با بیان اینکه 
صنعت نفت و به ویژه صنعت پتروشیمی به عنوان یک صنعت پویا و پیشران اقتصاد کشور، 
نماد شعار امسال هستند، گفت: با توجه به فناوری های پیچیده صنعت پتروشیمی نسبت 
به دیگر صنایع، شرکت های دانش بنیان بیشترین نقش را در توسعه و تکامل فرآیندهای 
این صنعت خواهند داشت. وی با بیان اینکه براساس پیش بینی ها، تقاضای جهانی برای 
محصولات پتروشیمی سالانه حدود ۴.۵ درصد رشد خواهد داشت، در صورتی که افزایش 
تقاضای فرآورده های نفتی رو به کاهش است، ادامه داد: بنابراین باید محصولات نفت و گاز 
کشور را به سمت توسعه صنعت پتروشیمی و ایجاد ارزش افزوده بیشتر هدایت کنیم. به گفته 
وی براساس برنامه ریزی های انجام شده، ظرفیت صنعت پتروشیمی تا ۱۰ سال آینده از ۹۰ 
میلیون تن کنونی به نزدیک ۲۰۰ میلیون تن در سال خواهد رسید و دو برابر خواهد شد و 

نقش تعیین کننده ای در جریان تحریم ها در ارزآوری برای کشور دارد.

پرسرعت ترین شبکه اینترنت جهان از راه رسید
چین سریع ترین اینترنت نسل جدید را با پهنای باند ۱۲۰۰ گیگابیت برثانیه)۱.۲ ترابیت 
برثانیه( راه اندازی کرد. نسل جدید اینترنت پرسرعت که با همکاری دانشگاه تسینگهوا، 
چاینا موبایل و شرکت CERNET.com ایجاد شده، دارای یک شبکه انتقال کلی است که 
بیش از ۳۰۰۰ کیلومتر را در بر می گیرد و ۳ شهر پکن، ووهان و گوانگژو را به هم متصل می 
کند. این دستاورد فناورانه مهمی برای شبکهFITI یا »پروژه ملی فناوری زیرساخت اینترنت 
آینده« است. پروژه مذکور از زمان عملیاتی شدن در ۳۱ جولای سال جاری میلادی با ثبات 

و با اطمینان در حال اجرا است و چند تست مختلف را پشت سر گذاشته است.
شبکه FITI که با فناوری های اختصاصی چین کار می کند، از یک رابط IPv۶ فوق سرعت 
و نسل بعدی روتر مرکزی اینترنت ۱.۲T بهره می برد. هر دو بخش نرم افزاری و سخت 
افزاری در داخل این کشور تولید می شوند. شبکه مذکور حاصل تلاش ۴۰ دانشگاه چینی 
است که از فناوری IPv۶ این شرکت استفاده می کنند. به این ترتیب می توان ادعا کرد 
سرعت شبکه اینترنت چینی از رقبایش ۱۰ برابر بیشتر است. کارشناسان قبلا پیش بینی 
می کردند نرخ انتقال داده در ۲۰۲۵ میلادی از یک ترابیت بر ثانیه فراتر رود. شبکه جدید 
بخشی از پروژه Cernet چین است که مراکز تحقیقاتی و آموزشی در کشور را به یکدیگر 
مرتبط می کند تا فناوری اینترنت پرسرعت تامین شود. این پروژه نشان دهنده تعهد چین 

به حاکمیت فناوری با توسعه و ایجاد تمام نرم افزار و سخت افزارها در داخل کشور است.

استفاده از فناوری کوانتومی برای ارتقای امنیت سایبری
محققان امنیت سایبری همیشه به دنبال روش هایی نوین برای حفظ امنیت اطلاعات در ابر 
رایانشی هستند. در همین راستا پژوهشگران چینی یک گام فراتر رفته و با فیزیک کوانتوم 
داده ها را ایمن کردند. افزایش استفاده از فضای ذخیره ابر رایانشی ریسک های امنیت داده 
را کاهش می دهد و محققان این حوزه نیز مشغول بررسی فضای ذخیره ابر به عنوان یک راه 
حل ایمن برای چالش مذکور هستند. در حالیکه انسان به عصر رایانش کوانتومی نزدیک 
می شود، محققان »QuantumCTek Co« در چین که یک شرکت فناوری اطلاعات 

کوانتومی به حساب می آید روشی ارزان برای انجام این کار یافته اند.
تیم محققان از اعداد تصادفی کوانتومی به عنوان کلیدهای رمزنگاری برای تامین اطلاعات 
ابر رایانشی استفاده کرده اند. از آنجا که کلیدها را می توان با رایانه های کوانتومی باز کرد، 
محققان یک گام فراتر رفته و آنها با اســتفاده از الگوریتم اشتراک گذاری رمز »شمیر« 

)Shamir( پراکنده و سپس با الگوریتم کلیدهای توزیع کوانتومی)QKD(ترکیب کرد.
همانطور که نام الگوریتم شمیر نشان می دهد این ابزار یک کلید توزیع الگوریتمی است 
که برای انتشار اطلاعات خصوصی برای یک گروه خاص از افراد به کار می رود. اطلاعات 
خصوصی تا زمانیکه بیشتر گروه ها دانش و فعالیت هایشان را باهم ترکیب کنند، خصوصی 
باقی می ماند. پیش بینی می شود از الگوریتم اشــتراک گذاری رمز شمیر با الگوریتم 
هایQKD استفاده شود اما این روند نیازمند فضای ذخیره ابر رایانشی زیاد و در نتیجه 
هزینه های بالا است. محققان »QuantumCTek Co« از همین روش با یک تغییر 
کوچک یعنی استفاده از کدگذاری پاک سازی در متن رمز قبل از انتقال داده ها از طریق 
الگوریتم های QKD بهره بردند. کدگذاری پاکسازی با جدا کردن داده ها از بخش های 
مختلف یا بلوک های داده مختلف برای بازیافت اطلاعات استفاده می کند. این گام نه تنها 
امنیت کوانتومی فراهم می کند، بلکه قابلیت تحمل خطا را ارتقا می دهد. دستیابی به 
فضای ذخیره کارآمد با استفاده از این گام میانی به ایجاد روشی کم هزینه منجر می شود.

یانگ ژائو نائب رییس این شرکت چینی در بیانیه رسمی نوشته است: در اصل راه حلی که 
ما ارائه کردیم از لحاظ کوانتومی ایمن است و ترکیبی کارآمد بین فناوری های کوانتومی و 
رمزنگاری است. کلید های تولیدی QKD هم اطلاعات آپلود شده برای کاربران و همچنین 

انتقال داده برای گروه های ذخیره ابر را ایمن می کند.

۵G فریب با وعده تعویض سیم کارت
روش های کلاهبرداری اگرچه روزبه روز در حال تغییر اســت، اما بعضی از روش ها برای 
کسانی که قصد سوءاستفاده از ناآگاهی افراد را دارند، هیچ گاه کهنه نمی شود و همواره با 

تغییرات جزئی، کلاهبردارانی پیدا می شوند که از عدم اطلاع مردم بهره می گیرند.
وقتی در تماس  تلفنی به شــما می گویند برنده ی جایزه ای فوق العاده از یک مســابقه 
شده اید که احتمالاً شما هیچ گاه در آن مسابقه شرکت نکرده اید؛ زمانی که می گویند برای 
دریافت جایزه باید مبلغی پرداخت کنید و یا از شما می خواهند، اطلاعات کاملاً شخصی 
و محرمانه ی مالی خود را در اختیارشان قرار دهید، باید محتاط باشید، زیرا سیستم های 
تجاری مطمئن و قانونی، هیچ گاه نیاز بر جزئیات حساب مالی شما ندارند و حتی اگر قرار 
باشد پولی یا جایزه ای را به شما بدهند، نیاز به رمز عبور کارت شما را ندارند و دادن شماره 

حساب یا شماره کارت کفایت می کند.
اما یکی از روش هایی که در سال های گذشته همواره مورد توجه کلاهبرداران بوده، تماس 
با افراد به اسم اپراتورهاست. در این روش ممکن است سوءاستفاده گران به صورت اتفاقی 
شماره افراد را گرفته و با وعده های سیم کارت رایگان، تعویض سیم کارت های اعتباری با 
دائمی، برخورداری از اینترنت و تماس رایگان، تبدیل سیم کارت هایG۴  به G۵ که با 
توجه به راه اندازی سایت های ۵G در کشور می تواند از جدیدترین موارد سوءاستفاده باشد 

و مواردی از این دست، کاربران را فریب دهند.
ممکن است با شخص تماس بگیرند، اعلام کنند که سیم کارت اعتباری آنها قابلیت تبدیل 
به سیم کارت دائمی و برخورداری از تماس و اینترنت رایگان چندماه را دارد، در نمونه های 
دیگری از این دست ممکن است تماس بگیرند و اعلام کنند که فرد برنده سیم کارت رایگان 

شده، در نهایت آدرس فرد را گرفته تا هدایای مورد نظر را برای او ارسال کنند.

اخبار

مدیرعامل شــرکت ملی نفت 
ایــران از راه انــدازی مرکــز 
راهبردی هــوش مصنوعی و 
هوشمندسازی مدیریت ۱۵ 
میــدان  نفــت و گاز در قالب 

میادین دیجیتال در آینده نزدیک خبر داد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، محسن خجسته مهر در آئین امضای 
موافقت نامه هــای مرکــز راهبردی هــوش مصنوعی 
و میدان های نفــت و گاز دیجیتال و امضــای قرارداد 
کســب فناوری حفر چاه های افقی طویل و چند شاخه 
با بومی ســازی تجهیــز آراس اس، بــه بهره مندی از 
شرکت های دانش بنیان برای اجرای طرح های پیشرفته 
و فناوری محور حوزه نفت اشاره کرد و افزود: امروز برای 
اینکه بخش مهمی از افزایش تولید نفت محقق شــود 
باید از تجهیزات فناوری محور حفاری اســتفاده کنیم 
و ساخت تجهیز حفاری هدایت پذیر دورانی ما را به این 

هدف نزدیک می کند.
وی افــزود: طــی دوره فعالیــت دولــت ســیزدهم، 
راهبردی ترین موضوعــات فناورانه دانش محور صنعت 
نفت را با حمایت و همکاری معاونت علمی پیش برده ایم 
و اقدامات دولت، نشان دهنده عزم جدی برای استفاده 
از فناوری، نــوآوری و راهکارهای دانش بنیان برای حل 

مهم ترین مسائل و نیازهای کشور است.
معاون وزیر نفت، امضــای موافقت نامه مرکز راهبردی 
هوش مصنوعــی و میدان های نفــت و گاز دیجیتال و 
امضای قرارداد کسب فناوری حفر چاه های افقی طویل و 
چند شاخه با بومی سازی تجهیز RSS را گامی در راستای 
این رویکرد، عمل به منویات مقام معظم رهبری و تحقق 
دانش بنیان شدن اقتصاد کشور دانست و گفت: در این 
دو موافقت نامه و قرارداد همکاری که با حمایت معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
و نقش آفرینی شــرکت های دانش بنیان به مرحله اجرا 
رسیده، دو پروژه مهم و لبه دانش صنعت نفت در مسیر 
اجرا قرار می گیرد و شرکت ملی نفت به مدت ۱۰ سال 

بهره برداری و خرید این تجهیز مهم را تضمین می کند.
خجسته مهر همچنین با اشاره به این که برداشت نفت از 
برخی چاه ها و میادین نفتی، بدون استفاده از این ابزار 
پیشــرفته و مهم )RSS( امکان پذیر نیست، اظهار کرد: 
به نظر می رســد با تولید و بهره بــرداری این محصول 
دانش بنیان به افزایش ۱۰۰ درصــدی تولید در برخی 
از میادین و چاه ها و برداشت دوبرابری از برخی میادین 
برسیم. پیشرفت فناوری ها، پیچیدگی برداشت از میادین 
عظیم نفتی و ضرورت رســیدن به حدأکثر بهره وری، 

ایجاب می کند که روش های فناورانه، تجهیزات پیشرفته 
و راه کارهــای جدید همچون اســتفاده از حفاری های 
افقی و هدایت شــونده حرکت کنیــم و تجهیز حفاری 
هدایت پذیر دورانی )RSS( که قرار است توسط شرکتی 
دانش بنیان ساخته شود، یکی از ابزارهای مهم وراهبردی 

برای اکتشاف، برداشت و تولید به شمار می رود.
وی با تاکید بر اینکه در راستای دانش بنیان کردن تولید 
نفت و گاز تصمیم گرفته شــده این ابــزار راهبردی با 
راهبری و هدایت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری در داخل کشور ساخته شود، 
ادامه داد: اعتبار مورد نیاز برای ساخت اولین نمونه این 
ابزار حدود ۵۰۰ میلیارد تومان است و شرکت ملی نفت 
ایران تضمین ۱۰ ســاله خرید خدمت را به سازنده این 

ابزار داده است.
خجســته مهر با اشــاره به اینکه یکی از دستاوردهای 
حفاری افقی این اســت کــه اجازه می دهــد حداکثر 
دسترسی را به لایه های نفتی داشــته باشیم و افزایش 
تولید را محقق کنیم، گفت: در لایه های نفتی بســیار 
نازک، حفاری عمودی مشکل و غیرممکن است و باید 
به ســمت حفاری افقی برویم؛ بنابرایــن باید از ابزاری 
اســتفاده کنیم که حداکثر تماس افقی را با لایه نفتی 
داشته باشد و در پیشرفته ترین حالت حفاری های افقی 

چند کیلومتری را به ثبت برسانیم.
وی افزود: ابــزار حفاری هدایت پذیــر دورانی راندمان 
حفاری جهــت دار را افزایش می دهد و ســرعت کار را 
بالا می برد. مدیرعامل شــرکت ملی نفــت ایران ادامه 
داد: در حفاری سرعت فاکتور بســیار مهمی است زیرا 
حدود ۵۰ درصد هزینه های توسعه یک میدان مربوط 
به حفاری است. باید تلاش کنیم با استفاده از ابزارهای 
جدید، حفاری چاه که ۱۱۰ روز زمان می برد را به ۷۰ روز 
برسانیم تا تولید نفت اقتصادی شود. از سوی دیگر عمده 
حفاری های جدید جهت دار است و از این ابزار استفاده 

خواهد شد.
وی با بیان این که در برنامه هفتم توسعه، افزایش تولید، 
ازدیاد برداشت و خلق ارزش افزوده مد نظر قرار گرفته 
است و برای تحقق این مهم، باید از ظرفیت شرکت های 
دانش بنیان استفاده کنیم، ادامه داد: اجرای طرح های 
نیمه تمام و پروژه های در حال اجرا به ارزش ۲۱ میلیون 
دلار با جدیت دنبال شده است. تمامی طرح هایی که با 
همکاری معاونت علمی و شرکت های دانش بنیان اجرا و 
پیگیری می شوند، در راستای رشد تولید و خلق ارزش 
افزوده حداکثری هستند و از توانمندی کلیه بازیگرانی 
که در زیست بوم فناوری ونوآوری فعال برای رسیدن به 

این مهم استفاده می کنیم.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران عنوان کرد: استفاده 
از روش های نوآورانه و محصولات فناورانه دانش بنیان 
ضمن کاهش زمان تولید، افزایش تولید و رشد بهره وری 

را به همراه دارد و شرکت ملی نفت ایران در این راستا، 
اقداماتــی را در تکمیل زنجیره هــای ارزش حلقه های 
بالادســتی و پایین دســتی صنعت نفت از اکتشــاف، 
اســتحصال، تولید، فرآوری و صادرات، اجرای پایلوت 
فناورانه مرکز راهبردی هوش مصنوعی و میدان های نفت 
و گاز دیجیتال دیجیتال گامی در همین راستا به شمار 
می رود. دومین کار احیای چاه های بســته یا کم بازده 
است که ۲۵ قرارداد را در این راستا با شرکت های دانش 
بنیان منعقد کردیم و از معاونت علمی برای شناسایی، 
بهره مندی از ظرفیت ها و همکاری با این شرکت ها بهره 
بردیم. همچنین اســتفاده از روش هــای نوآورانه برای 
بهره برداری از هیدروژن به عنوان انژی پاک، استفاده از 
تجهیزات پیشرفته و فناورانه برای استفاده و بهره وری 
حداکثری از دیگر گام هایی است که شرکت ملی نفت با 

همکاری شرکت های دانش بنیان دنبال می کند.
وی با بیان این که امــروزه کلان روندهای دنیا به هوش 
مصنوعی تکیــه دارد و باید بنا به ضرورت توســعه این 
فناوری و تأکیدات مقام معظم رهبری جزو ۱۰ کشــور 
برتر از حیث بهره برداری و تسلط بر عناصر و مؤلفه های 
هوش مصنوعی باشــیم، ادامه داد: در حــوزه نفت باید 
از ظرفیت های هــوش مصنوعی بــرای افزایش تولید، 
ارتقای بهره وری و رشد تولید در حداقل زمان از میادین 
مشــترک اســتفاده کنیم. ایجاد میادین نفــت، گاز و 
معادن هیدروکربوری دیجیتال را با کمک شرکت های 
دانش بنیان پیاده سازی می کنیم. در گام اول، استقرار 
و ایجاد میادین نفــت وگاز هیدروکربــوری به صورت 
دیجیتال با همکاری معاونت علمــی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، به صــورت پایلوت و با 
همکاری شــرکت های دانش بنیان در ۱۵ میدان نفتی 

پیاده سازی خواهد شد.
خجســته مهر ادامه داد: ایجاد این ۱۵ میدان دیجیتال 
ضمن کاهش هزینه ها، تولید پایدار، ایجاد امکان پیش 

بینی میزان تولید و فراهم آوردن امکان کنترل مشکلات 
به صورت لحظه ای، زمینــه را برای صرفه جویی و خلق 
ارزش افزوده حدأکثری به کمک فناوری هوش مصنوعی 

فراهم خواهد کرد.
وی با اشــاره به ضرورت انجام ۳ اقدام مهم و کلیدی در 
مســیر اجرای پایلوت میدان های نفت و گاز دیجیتال 
و مرکز راهبری بــه کمک هوش مصنوعــی گفت: در 
گام نخست کارگروه هایی در ســطح شرکت ملی نفت 
ایران متشــکل از متخصصــان، نخبگان دانشــگاهی، 
شــرکت های دانش بنیان و شرکت های اکتشاف شکل 
خواهد گرفت تا اهداف مختلف، برنامه ها و مشــکلاتی 
که قرار اســت این میادین نفت و گاز حل کنند تبیین 
شــود؛ در گام دوم باید زمینه تشکیل کنسرسیوم های 
بزرگ فناوری به کمک معاونت علمی در حوزه اطلاعات 
و ارتباطات، هــوش مصنوعی و ســایر حوزه هایی که 
می توانند بــه فرآیندهای صنعت نفــت کمک کنند، 
شــکل بگیرند و در گام ســوم ایجاد نهاد تنظیم گری، 
هدایتگری و تنظیــم اســتانداردهای لازم برای صحه 
 گذاری روی تجهیزاتی اســت که قرار است تولید شود، 

صورت بگیرد.
معاون وزیر نفت بیان کرد: اخیراً حفاری ۳۵ حلقه چاه 
در پارس جنوبی به ارزش ۱.۲ میلیارد دلار به پیمانکاران 
بخش خصوصی واگذار شــده و به زودی ۳۵ حلقه چاه 

دیگر نیز به سایر پیمانکاران واکذار خواهد شد.
خجســته مهر تاکید کرد: در حال حاضــر هفت میدان 
نفتی ایران توسط شرکت های روســی در حال توسعه 
هستند که بخش قابل توجهی از خدمات فنی و مهندسی 
توسط شرکت های ایرانی انجام می شود. بر اساس قانون 
حداکثر اســتفاده از توان تخصصی داخل، شرکت های 
ایرانی همگام با شرکت های روســی در امر توسعه این 
هفت میدان نفتی در جنوب و شمال غرب کشور در حال 

فعالیت هستند.

با همکاری شرکت های دانش بنیان ها تحقق یافت

ایجاد ۱۵ میدان نفتی و گازی دیجیتال 
News kasbokar@gmail.com

مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان با بیان اینکه توان 
داخلی برای ساخت و پرتاب ماهواره اینترنتی در کشور 
وجود دارد گفت: می توان با مشارکت بخش دولتی و 

خصوصی در این زمینه اقدام کرد.
دکتر حسین شــهرابی مدیرعامل یک شرکت دانش 
بنیان فضایی در خصوص پتانسیل ایران در زمینه اقدام 
برای ساخت اینترنت ماهواره ای گفت: سال گذشته در 
برنامه ۱۰ ساله ای که تدوین شده بود این دور نما را برای 
کشور ترسیم کردند که بعد از چند مرحله کار فناورانه 
کشور به سمت اینترنت ماهواره ای برود ولی موردی که 
از همه مهم تر است و شاید بخش فناورانه آن کمرنگ 
باشد این اســت که این طرح باید به صورت عمومی و 
خصوصی اجرا شود یعنی ســرمایه گذار خصوصی در 

کنار سرمایه گذار دولت مشترکا طرح را جلو ببرند.
وی افزود: به نظر می رسد محقق شدن این کار راهبرد 
جدی نیاز دارد و باید در فرایندهای کلی که تا الان در 
کشور در حوزه فضا داشــتیم تغییرات جدی مشاهده 
شود. وی با اشــاره به هزینه ایجاد اینترنت ماهواره ای 
افزود: اینترنت ماهواره ای عمدتــاً در مدارهای پایین 
زمینی شکل می گیرد و این مدارها گران هستند و برای 

کاربران به صرفه نیست. البته کشور ما توانایی پرتاب 
و ساخت ماهواره در این کلاس را دارد. اگر چه فاصله 
فناوری زیاد اســت اما به نظر می رسد طی شدن این 

فاصله سخت نیست.
این مدیر دانش بنیان گفت: با توجه به اقتصاد دولتی در 
کشور اگر اینترنت ماهواره ای بخواهد با رویکرد اقتصاد 
دولتی پیش برود به نتیجه ای نمی رسد لذا لازم است با 
رویکرد دولتی و خصوصی اینترنت ماهواره ای در کشور 

پیاده سازی شود.
شهرابی با اشــاره به اقدامات لازم برای دارا بودن این 
سرویس در ایران تصریح کرد: برای استفاده از سرویس 
اینترنت ماهواره ای در ایران دو مســیر میانبر و دورتر 
وجود دارد. در راه میانبر ارائه دهندگان این سرویس ها 
باید شــرط رعایت قوانین جمهوری اســلامی ایران 
را بپذیرنــد و به کاربران خدمات بدهنــد. راه طولانی 
اســتفاده از اینترنت ماهواره ای در ایران این است که 

ایران خودش به صورت بومی در این زمینه اقدام کند.
وی گفت: در این مسیر ضرورت دارد که بخش خصوصی 
دانش بنیان میانداری کند و نکته بعدی این است که 
چون این طرح ها ســرمایه اولیه زیــادی لازم دارند و 

معمولاً ریسک فناورانه هم دارند حتماً باید حاکمیت 
در کاهش ریسک قدم بردارد و ترس سرمایه گذاران را 
برای حضور کم کند. نکته دیگر این است که باید بدانیم 
که این بازار یک بازار بین المللی است و صرفاً برای کشور 
ایران نیست. این بدان معنا است که چنین پروژه هایی 

هم فرصت و هم یک تهدید بین المللی دارند.
وی با اشاره به فعالیت فناوران در حوزه ماهواره های لئو 
گفت: این موضوع چون موضوع تازه و نوآورانه ای است 
کشور می تواند اقدامات زیادی در این زمینه انجام دهد 
و طبق برنامه ۱۰ ساله ای که مصوب شد یکی از گام های 
جدی رسیدن به یک منظومه باند باریک است قبل از 
اینکه به منظومه اینترنتی پهن باند برسیم. در همین 
راستا سازمان فضایی امسال کارهای بزرگی انجام داد، 
مناقصه ای برگزار شد و شرکت هایی در زمینه مخابرات 
باریک باند در کشور شــکل گرفتند بنابراین گام اولیه 

برای منظومه مخابراتی در کشور برداشته شده است.
این مدیر دانش بنیــان در ادامه به کاربرد ماهواره های 
مخابراتی اشاره کرد و گفت: ماهواره های مخابراتی در 
حوزه زمین آهنگ یعنی مدارهای ۳۶ هزار کیلومتری 
که شــاید بیش از ۹۰ درصد عمده مصرف و کاربردش 

خدمات صدا و ســیما و پخش همگانی است و کمتر 
از ۱۰ درصد مربوط به حوزه خدمات اینترنت اســت. 
معمولاً شرکت های نفتی و معدنی که با فاصله از مناطق 
شهری قرار دارند و از مخابرات زمینی بی بهره هستند از 

خدمات اینترنتی ماهواره مخابراتی استفاده می کنند.
شهرابی ادامه داد: ماهواره های مخابراتی جدید مدار لئو 
شاید بیشترین کاربری شــأن اینترنتی باشد که مردم 
عادی نیز می توانند از آن استفاده کنند همچنین از آنها 
در مأموریت های غیر از مخابراتی یعنی در موقعیت یابی 

نیز استفاده می شود.
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات نیز در 
حاشیه آخرین جلسه هیأت دولت که روز گذشته برگزار 
شد در خصوص اینترنت ماهواره ای بومی و ملی گفت: 
اســتفاده از ظرفیت های خودمان برای ارائه اینترنت 
ماهواره ملی در دستور کار سازمان فضایی است و این 
امر نیاز به یک کنسرسیوم منطقه دارد که به این منظور 
در حال مذاکره و رایزنی با سایر کشورها هستیم اما از 
حضور و فعالیت ارائه دهندگان اینترنت ماهواره ای در 
کشور منوط بر اینکه قوانین ســرزمین ما را بپذیرند، 

استقبال می کنیم.

رییس مرکز مدیریت آمار و فنــاوری اطلاعات وزارت 
بهداشت گفت: در رویداد ملی هوش مصنوعی و سلامت 
۲۰۸ محصول و ایده حضور داشتند که با بررسی هیات 

داوران ۱۳ محصول و ایده برگزیده شدند.
حمید مظاهــری در رویداد ملی هــوش مصنوعی و 
سلامت که در محل سالن اجلاس سران کشور برگزار 
شــد با اشــاره به اینکه حفظ ســلامت به عنوان یک 

تکلیف برای نظام سلامت اســت و این موضوع باعث 
می شود تا به سمت فناوری های روز برویم گفت: یکی 
از مقوله های حوزه فناوری الکترونیک سلامت موضوع 
هوش مصنوعی است که با اجرایی شدن این موضوع در 
سلامت، وظایف ما را در حوزه سلامت سبک می کند 
و یکی از آن ها حوزه شــهروندی اســت؛ یعنی هوش 
مصنوعی چطــور می تواند نیازی که شــهروندان در 

حوزه سلامت و خدمات دارند را رفع کند، بخش های 
دیگر مربوط به ارائه دهنــدگان خدمات و حوزه کلان 

سیاستگذاری و برنامه ریزی در بخش سلامت است.
وی افزود: این رویداد با کمک مرکز ملی فضای مجازی 
که آغاز کننده اســتفاده از هــوش مصنوعی در حوزه 
سلامت بود، برگزار شد و در محورهای خودمراقبتی، 
تداخلات دارویی و بیماری های قلبی و عروقی قدم هایی 

برداشــته شــد. مظاهری افزود: در این رویداد ۲۰۸ 
محصول و ایده طی فراخوانی که انجام شــد، ارائه شد. 
۶۰ درصد مجموعه های مشــارکت کننده مربوط به 
افراد حقیقی و ۴۰ درصد مربوط به شرکت های حقوقی 
هستند و با داوری ۱۳ محصول و ایده بر اساس این که 
محصول چقدر مورد نیاز کشور است و چه قدر کارایی 

دارد برگزیده شدند.

به گفته مقامات ترکیه، محور تمرکز قوانین جدید این کشور 
برای تنظیم بازار رمرارز احتمــالا دریافت مجوز و مالیات بر 
این فعالیت است. این درحالی است که چهارمین بازار بزرگ 
تجارت رمزارز جهان تصمیم دارد از »فهرست خاکستری« 
یک ناظر جرایم مالی بین المللی خارج شود. دولت ترکیه ماه 

گذشته در میانه شکوفایی تجارت رمزارز و بحبوحه افزایش 
تورم و کاهش ارزش لیر )واحد پول کشور( به ایجاد این قوانین 
تعهد کرد. از سوی دیگر همانطور که گفته شد، ترکیه خواستار 
برطرف کردن نگرانی هایFATFT، ناظر مالی مســتقر در 
پاریس اســت که در ســال ۲۰۲۱ میلادی این کشور را در 

فهرست خاکســتری قرار داده است. فهرست مذکور شامل 
کشورهایی است که ریسک پولشویی و دیگر جرایم مالی در 
آنها زیاد است. بورا اردامار مدیر مرکز »بلاکچین آی اس تی« 
در این باره می گوید: ارائه برخی استانداردهای مجوزدهی یکی 
از اولویت های اصلی قوانین جدید است که از سوءاستفاده از 

سیستم جلوگیری می کند. به گفته وی قوانین مذکور شامل 
الزامات کفایت سرمایه، اقداماتی برای بهبود امنیت دیجیتال 
و خدمات نگهداری و غیره می شود. ترکیه سال گذشته حدود 
۱۷۰ میلیارد دلار تراکنش رمزارزی داشته است و از لحاظ 

حجم تراکنش های رمزارزی رتبه چهارم جهانی را دارد.

یک مدیر دانش بنیان مطرح کرد؛

ایران توان ساخت و پرتاب ماهواره اینترنتی را دارد

۱۳ ایده و محصول در حوزه هوش مصنوعی و سلامت برگزیده شدند

رمزارز در ترکیه قانونمند می شود
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معــاون آمــوزش متوســطه وزارت 
آموزش و پــرورش ضمن اعلام اينكه 
پايش شايستگي هاي كارآفريني بيش 
از 2 ميليون دانش آمــوز در پايه هاي 
هفتم و هشتم در سال جاري مدنظر 
و در حال اجراســت، گفت: براســاس اين پايش ها، وضعيت 
موجود كارآفريني در كشــور در بين دانش آموزان، معلمان و 

خانواده هاي آنان را رصد مي كنيم. 
به گزارش ايسنا، علي زرافشــان ديروز در نشست خبري به 
تبيين جزئيات اجراي طرح كاشــف پرداخــت و گفت: تلقي 
اينكه دولت بايد شــرايط شــغل را فراهم كند، به يك عادت 
و سنت تبديل شــده اســت، اكنون بحث كارآفريني توسط 
جويندگان كار و حتي نوجوانان و جوانان در سنين پايين تر در 

دنيا مورد توجه است. 
وي افزود: يكي از برنامه هاي  وزير آمــوزش و پرورش كه به 
مجلس ارائه داد نيز توســعه فرهنگ كارآفريني در آموزش و 
پرورش بود و براي تحقق اين برنامه و همچنين سياست هاي 
ابلاغي مقام معظم رهبري در حوزه اشــتغال، طرح كاشــف 
با مشاركت دانشكده كارآفريني دانشــگاه تهران را در قالب 

تفاهمنامه اي دنبال مي كنيم. 
معاون آموزش متوســطه وزارت آموزش و پرورش ادامه داد: 
در اين تفاهمنامه آموزش و پرورش تجــارب غني خود را به 
ويژه در شــاخه كار و دانش ارائه كرده و براين اســاس بيش 
 از 400 هزار دانش آموز رشــته كار و دانش واحد كارآفريني 

را مي گذرانند. 
وي تصريح كرد: دانش آموزان قرار اســت كارآفرينان آينده و 
صاحبان مشاغل باشند و چرخ هاي اقتصادي كشور به دست 
آنها بچرخد، بنابراين بايد از اين ظرفيت عظيمي كه در آموزش 
و پرورش وجود دارد، اســتفاده كنيم. از سوي ديگر دانشگاه 
تهران نيز ظرفيت هاي علمي و پژوهشي خود را براي تدوين راه 

توسعه كارآفريني در كشور مبناي كار قرار داده است. 
زرافشان با اشاره به اينكه طرح كاشف براي كشف استعدادها 
و شايســتگي هاي دانش آموزان كارآفرين اســت، گفت: در 
اين راســتا ويژگي هاي كارآفرينــان ايراني، شــاخصه ها و 
استانداردهاي كارآفرينان ايراني استخراج و تبديل آن به يك 

مدل علمي آغاز شده است. 

وي ضمن اعــلام اينكه پايــش شايســتگي هاي كارآفريني 
بيش از 2 ميليون دانش آموزدر پايه هاي هفتم و هشــتم در 
سال جاري مدنظر و در حال اجراســت، گفت: براين اساس، 
مجموعه مطالعه علمي انجام شــده در دانشكده كارآفريني 
دانشــگاه تهران عملياتي مي شــود. براســاس اين پايش ها 
وضعيت موجود كارآفريني در كشــور در بين دانش آموزان، 
معلمان و خانواده هاي آنان را رصد مي كنيم و بر مبناي تبيين 
وضعيت موجود و شناسايي استعدادهاي برتر اقداماتي را در 
جهت آموزش، توليد محتوا و فعاليت هاي تربيتي و عملي انجام 
مي دهيم. سال گذشته نيز نخســتين پايش انجام و اطلاعات 
خوبي در سطوح فردي، منطقه اي، اســتاني و ملي به دست 

آمده است. 
معاون آموزش متوســطه وزارت آموزش و پرورش با اشاره به 
اينكه امروز پرداختن به موضوع كارآفريني منحصر به افرادي 
كه در حوزه هاي كاري مشغولند نمي شود و به سنين پايين تر 
انتقال يافته اســت، ادامه داد: اكنون در برخي از كشورهاي 
دنيا مدارس كارآفريني راه اندازي شده اند. آموزش و پرورش 
ايران نيز در هر يك از عرصه هاي علمي مشابه كه ورود كرده، 
توانسته است ميدان دار شود كه از جمله آنها مي توان به ورود 
آموزش و پرورش بــه عرصه علم و فناوري اشــاره كرد كه با 
جشنواره هايي نظير خوارزمي آغاز شد و اكنون به المپيادهاي 

كلان رسيده است. 
زرافشــان به تشــكيل دبيرخانه كارآفريني براي ساماندهي 
فعاليت هاي آموزش و پرورش در اين حوزه اشاره و عنوان كرد: 
شوراي كارآفريني نيز در وزارتخانه تشكيل شده و نمايندگان 
بخش هاي مختلف در آن حضور دارند. با مشــاركت دانشگاه 
تهران نيز كارگاه هاي آموزشــي براي كارشناســان مختلف 
برگزار شده تا همين كارشناسان موتور محركي براي پيگيري 
امور باشند. همچنين پژوهش سراهاي دانش آموزي حمايت 
از اســتعدادهاي برتر كارآفريني را در دستور كار دارند. نتايج 
پايش هاي جديد مبناي عمل براي اقدامات بعدي ما خواهد 

بود. 
وي ادامه داد: براي آنكه آموزش هاي ما در كار و دانش جنبه 
تئوري صرف نداشته باشــند، موضوع توليد و فروش را نيز در 
اين رشته دنبال مي كنيم و از رويكرد آموزشي صرف به سمت 

رويكرد توليد و تجاري سازي رفته ايم.

معاون وزیر آموزش و پرورش:

توانكارآفرينيدانشآموزانرصدميشود

سبکزندگي

وزير بهداشــت با اشــاره بــه بحث 
مديريــت يكپارچــه شــهري گفته 
است وزارت بهداشــت آمادگي دارد 
تــا اداره بيمارســتان ها، اورژانــس 
تهران و همچنين بهداشــت شــهر 
تهــران را به شــهرداري تحويل دهــد. رحمــت ا... حافظي 
اما در واكنش به ســخنان وزيــر بهداشــت در صحن علني 
شــورا درباره واگذاري خدمات درماني به شهرداري تهران، 
گفت: اميدوارم وزير بهداشــت درخواســت آخر خود را پس 
بگيرد، چرا كه نگران تغيير كاربري بيمارســتان ها هستيم و 
ممكن است به جاي بيمارســتان، ساخت و ساز در آن صورت 
گيرد. يكي ديگر از اعضاي شورا هم خواســتار ورود خيرين 
سلامت به بخش بيمارستاني شــد و تاكيد كرد: بيمارستان 
 فيروزآبادي و شــهداي هفتم تيــر در بين مردم بــه قتلگاه 

معروف هستند. 
سيدحسن هاشمي در نطق پيش از دســتور خود در صحن 
علني شــوراي شــهر تهران با بيان اينكه بيش از 50 درصد 
تخت هاي بيمارستاني فرسوده هستند، گفت: بدترين شرايط 
در شهر تهران آن است كه تخت هاي بيمارستاني با عمر 70 تا 
80 سال نيز وجود دارد. وي با اشاره به اصلاح وضعيت هتلينگ 
بيمارســتان ها گفت: اميدوارم شــهرداري و شوراي شهر در 
زمينه بهبود اين وضعيت وارد عمل شده و همت ويژه اي داشته 
باشند. وزير بهداشت در بخش ديگري از سخنان خود با اشاره 
به امضاي تفاهمنامه اي ميان وزارت بهداشت و مديريت شهري 
تهران گفت: اين تفاهمنامه روي كاغذ مانده است و اميدواريم 
شهرداري در حوزه تحقق شهر دوستدار سلامت اقدامات لازم 

را انجام دهد؛ هرچند كه در حوزه اجرا بسيار سخت است. 
وزير بهداشت با بيان اينكه شهرداري تهران مي تواند در ايجاد 
فضاهاي بيمارســتاني و افزايش تخت هاي بيمارستاني به 5 
برابر به وزارت بهداشت كمك كند، گفت: من به عنوان مسئول 
سلامت كشــور و نماينده دولت آمادگي خود را براي تحويل 
اداره ســلامت پايتخت به شــهرداري جهت تحقق مديريت 
يكپارچه شهري اعلام مي كنم. به گزارش ايسنا، وي افزود: اداره 
بيمارستان ها، اورژانس تهران و وضعيت بهداشت تهران تحويل 
شهرداري تهران مي شود؛ چراكه ما وظيفه تصدي گري نداريم 
و اگر شهرداري در اين زمينه اعلام آمادگي كند من نيز دست 

شما را مي بوسم و حاضريم اداره امور را به شهرداري دهيم. 
هاشمي در ادامه با اشــاره به عدم برخورداري شهر تهران از 
پوشــش هوايي گفت: در اطراف تهران مردم زيادي زندگي 
مي كنند و اگــر اين افراد بخواهند از مراكــز درماني پايتخت 
اســتفاده كنند بايد بيش از سه ســاعت در ترافيك بمانند و 
پيشنهاد مي شود شــهرداري 4 آمبولانس هوايي اجاره كند. 
وي با بيان اينكه وزارت بهداشت آماده است در بحث مديريت 
يكپارچه شــهري به شــهرداري كمك كند، گفت: اورژانس 
هوايي حداقــل بايد 45 پايگاه داشــته باشــد و در تهران به 
آمبولانس هوايي نيازمنديم و اين در حاليست كه اجاره آنها 

گران نيست و شــهرداري مي تواند نسبت به اجاره آمبولانس 
هوايي اقدام كند. 

هاشــمي با بيان اينكه 10 ميليون و 130 هزار حاشيه نشين 
در كشــور وجود دارند، گفت: به ازاي هر 12 هزار و 500 نفر 
يك پايگاه ســلامت و به ازاي هر سه پايگاه سلامت يك مركز 
جامع سلامت خواهيم داشت. وزير بهداشت سركوب تعرفه ها 
را يكي از عوامل مهم در ترويج دريافت هاي غيرقانوني عنوان 
كرد و گفت: بــا وجود آنكه حقوق كارگــر 25 درصد افزايش 

 مي يابد، در بسياري از موارد تعرفه ها يا تغييري نمي كند يا زير 
10 درصــد تغيير مي كند و همين امر، مشــكل دريافت هاي 
غيرقانونــي را رواج مي دهد. وي با بيان اينكــه بيماري هاي 
 قلبــي - عروقــي و همچنيــن ســكته عامل مــرگ و مير 
40 درصد ايرانيان اســت، گفت: شــهرداري مي تواند در اين 
زمينه به ما كمك كند، اما بايد به افزايش مشاركت هاي مردمي 

نيز توجه شود. 

  بيمارســتان هاي »فيروزآبادي« و »هفت تير« به 
قتلگاه معروفند

عليرضا دبير، رئيس كميسيون برنامه و بودجه شوراي اسلامي 
شهر تهران، هم در ادامه اين جلســه از وزير بهداشت خواست 
ساماندهي اماكن بهداشتي درماني را در اولويت برنامه ها قرار 
دهد. دبير تصريح كرد: وجود دكتر ايازي يك فرصت براي هر دو 
طرف است و ما مي توانيم با ساماندهي اماكن بهداشتي و درماني 
شهر تهران و تعيين تكليف پسماندهاي بيمارستاني تاثير زيادي 

در بهبود وضعيت بهداشتي شــهر تهران داشته باشيم. رئيس 
كميسيون برنامه و بودجه شوراي اسلامي شهر تهران همچنين 
بر ضرورت ورود خيرين سلامت به حوزه بيمارستاني تاكيد كرد 
و گفت: شما مي توانيد تصميم گير باشيد و شورا هم مي تواند با 
ايجاد تسهيلات در اين راه به شما كمك كند. دبير اضافه كرد: 
بيمارستان فيروزآبادي و شهداي هفتم تير در بين مردم به قتلگاه 
معروف هستند اما با ورود خيرين سلامت در حوزه بيمارستاني 

مي توانيم وضعيت اين بيمارستان ها را بهبود دهيم. 

نگراني عضو شوراي شهر از  واگذاري سلامت تهران به شهرداري

ممكناستجايبيمارستانها،ساختوسازكنند
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کشاورزي

معاون وزير جهاد كشاورزي گفت: تاكنون بيش از 100 هزار تن گندم در شش استان كشور از كشاورزان 
خريداري و به مراكز ذخيره سازي تحويل داده شده است و پول گندمكاران به روز پرداخت مي شود. 

علي قنبري اظهار كرد: استان خوزستان با خريد حدود 63 هزار تن، فارس 24 هزار تن و كرمان 8792 
هزار تن گندم، سه استاني هستند كه بيشترين ميزان خريد گندم را تاكنون به خود اختصاص داده اند. 

وي افزود: در استان هاي خوزستان، بوشهر و كرمان علاوه بر گندم معمولي حدود 800 تن گندم دروم 
نيز خريداري شده كه استان كرمان با خريد 672 تن، بيشترين ميزان خريد گندم دروم را داشته است. 

به گزارش ايسنا، طبق اعلام شركت بازرگاني دولتي ايران، مديرعامل اين شركت درباره وجوه گندم هاي 
خريداري شده گفت: پرداخت وجوه گندم ها به روز است و تمامي وجوه توسط بانك كشاورزي بدون وقفه 
به حساب كشاورزان واريز شده است. معاون وزير جهاد كشاورزي درباره مراكز خريد گندم از كشاورزان 
اظهار كرد: در حال حاضر بالغ بر 140 مركز خريد در اين استان ها كار تحويل گندم از كشاورزان را انجام 
مي دهند و با توجه به اينكه در سال جاري با افزايش ميزان خريد روبه رو هستيم پيش بيني ما استقرار 

1000 مركز خريد در نقاط مختلف كشور است.

بهايخريدتضمينيگندمبهروزپرداختميشود

زعفران از اقلام مهم صادراتي ايران است 
كه به دليل ضعف در بازاريابي و بسته بندي 
توسط كشورهاي اروپايي خريداري و با نام 
و برند اروپايي و با ارزش افزوده بسيار بالاتر 
در بازارهاي جهاني به فروش مي رســد. 
خطر ديگري كه بازار صادراتي زعفران ايراني را هدف گرفته است، 
قاچاق پياز زعفران به افغانستان است. عضو شوراي ملي زعفران با 
اشاره به قاچاق چشمگير پياز زعفران به افغانستان، گفت: درصورت 
ادامه اين رونــد، افغانســتان به عنوان توليدكننــده مهم زعفران 

جايگزين  ايران مي شود. 

  فصل برداشت؛ زمان قاچاق پياز زعفران
علي حسيني درباره قاچاق پياز زعفران ايران به افغانستان اظهار 
داشت: بيش از 7 تا 8 سال است كه اين كار انجام مي شود، ضمن 
اينكه هر سال زماني  كه فصل برداشت پياز زعفران )جابه جا كردن 
پياز( فرا مي رسد، متاسفانه ســروكله قاچاقچيان، سودجويان و 
فرصت طلباني كه منافع ملي كشور را نابود مي كنند، پيدا مي شود. 
وي افزود: هر سال مقدار زيادي پياز زعفران به طرق مختلف از كشور 
خارج مي شود و به افغانستان مي رود و بدين ترتيب ما هر ساله شاهد 

توسعه كشت اين محصول در آن كشور هستيم. 

  خطر جایگزین شدن افغانســتان به عنوان صادر 
کننده اصلی

عضو شــوراي ملي زعفران با بيــان اينكه ايــران درحال حاضر 
مهم ترين توليد كننده طلاي سرخ در جهان است، گفت: درصورت  
ادامه روند فعلي احتمال دارد در مدت زماني نه چندان طولاني اين 

موقعيت را از دست بدهيم، ضمن اينكه درصورت ادامه اين روند 
دير يا زود شاهد جايگزين شدن افغانستان به عنوان توليدكننده 

مهم زعفران منطقه به جاي ايران خواهيم بود. 

  مسئول مبارزه با قاچاق پياز زعفران کيست؟
حســيني با بيان اينكــه به اعتقــاد بنده بايــد وزارت جهاد 
كشاورزي، وزارت كشــور، مرزباني و گمركات براي حل اين 
معضل دست به دست هم دهند، اضافه كرد: از هر كس سوال 
مي شــود، مي گويد من مسئول نيســتم، بالاخره چه كسي 
مسئول اين موضوع اســت؟ اين موضوعي نيست كه بتوان با 

بي تفاوتی از كنار آن گذشت. 

  خداحافظي زعفران کاران خراسان جنوبي با کشت 
این محصول

وي با اشــاره به اينكه قاچاق زعفران بيشــتر از مرزهاي شرقي 
كشور انجام مي شــود، افزود: درحال حاضر عمده كشت طلاي 
سرخ در بسياري از شهرها و روستاهاي هم مرز با افغانستان انجام 
مي شود و همين امر نيز سبب جابه جايي آسان اين محصول شده 
است. حسيني با بيان اينكه ما شــاهد هستيم بسياري از مناطق 
زعفران كاري در خراسان جنوبي با كشت اين محصول خداحافظي 
مي كنند، گفت: درعوض مناطق جديدي در افغانستان زير كشت 

اين محصول مي رود و بر سطح كشت آنها افزوده مي شود. 

  سطح زیر کشــت زعفران خراسان جنوبي؛ 15 هزار 
هكتار

به گزارش مهر، عضو شــوراي ملي زعفران با بيان اينكه ســطح 

زير كشت طلاي ســرخ در خراســان جنوبي هم اكنون بين 10 
تا 1۵ هزار هكتار اســت، افزود: اين رقم ســال هاي ســال است 
كه حفظ شده و ســطح زير كشــت توسعه اي نداشــته است، 

ضمن اينكه در برخي روســتاهاي اســتان كه كشــت زعفران 
كشــت قالب آنها بوده، در حــال حاضر اين كشــت از بين رفته 
و به جاي آن زرشــك كاري انجام مي شود. حســيني ادامه داد: 

اين در حاليســت كه در اســتان خراســان رضوي كه كشــت 
 بســيار ناچيز بوده، در حال حاضر ســطح زير كشــت بيش از 

60 هزار هكتار است. 

 موقعیت صادراتی ایران در خطر است

قاچاق پیاز  زعفران به افغانستان

بر اساس مصوبه هيات وزيران قرار بود در سال گذشته 
20 درصد از نانوايي ها آزادپز شوند اما حداكثر 9 درصد 
از نانوايي ها در كل كشور آزاد شده اند. همچنين دولت 
هنوز تصميمي براي حــذف يارانه نان و آزاد شــدن 
قيمت ها نگرفته كه البته درصورت حذف يارانه ها، كليه 

نانوايي ها در نيمه  ابتداي امسال آزاد مي شوند. 
رئيس اتحاديه نانوايان گفت: براساس دستورالعمل هيات وزيران كه در تاريخ 
نهم آذر سال گذشته به اســتانداري ها ابلاغ شــده، تا پايان سال گذشته بايد 
20درصد از نانوايي هاي كل كشــور آزاد پز مي شــدند كه اين كار در بعضي از 

استان ها انجام شد. 
قاسم زراعتكار ادامه داد: اگر قرار است دولت تمام نانوايي ها را آزاد كند بايد بحث 
بيمه آنها نيز حل شود، چون بيمه نانوايان يكي از مهم ترين مشكلاتي است كه 

اين قشر با آن مواجه هستند. 
زراعتكار يادآور شــد: طبق اين مصوبه هيات وزيران، براي جبران هزينه هاي 
نانوايي ها در كارگروه هايي كه در استانداري ها تشكيل مي شود، مي توانند قيمت 

نان را تا سقف 20 درصد اصلاح كنند تا جبران هزينه  نانوايي شود. 
رئيس اتحاديه نانوايان با اشاره به گفته قائم مقام وزير صنعت، معدن و تجارت 
گفت: دولت هنوز تصميمي براي حذف يارانه نان و آزاد شدن قيمت ها نگرفته 
اســت كه البته درصورت حذف يارانه ها كليه نانوايي ها در نيمه  ابتداي امسال 

آزاد مي شوند. 
وي با تاكيد بر اينكه اتحاديه پل ارتباطي بين دولت، مسئولان و مصرف كنندگان 
است و هر دستورالعملي كه دولت صادر كند، موظف به اجراي آن هستيم، اظهار 
كرد: البته در سال 1390 همه نانوايي ها آزادپز شدند و دو سالي به همين منوال 
سپري شد اما مجددا آرد، ســهميه بندي و دولتي شد اما آنچه مسلم است آن 

است كه با آزاد  شدن آرد، كيفيت نان نيز افزايش مي يايد. 
رئيس اتحاديه نانوايان با بيان اينكه بيش از 8000 واحد صنفي مجاز در استان 
تهران و حدود 4000 واحد در شهر تهران داريم، اظهار كرد: صدور جواز موقت 
از طرف فرمانداري ها و و جــود نانوايي هاي فاقد مجوز رســمي از اتحاديه، از 
موضوعاتي است كه سال هاســت در حال پيگيري آن هستيم و به اين واحدها 
اخطار داده شده كه مدارك خود را براي دريافت جواز دائمي به اتحاديه ارسال 

كنند. 

آرد یارانه اي  از نانوایي هاي آزادپز  سر درمي آورد
رئيس اتحاديه نان هاي حجيم و نيمه حجيم گفت: از ابتداي اسفند كه سهميه 
آرد يارانه اي واحدهاي نان  فانتزي قطع شــده، برخي با تهيــه آرد ارزان تر از 

نانوايي هاي دولتي قدرت رقابت را در بازار از ما گرفته  اند. 
محمدجواد كرمي خاطرنشــان كرد: اكنون قيمت هر كيلو آرد 40 كيلويي به 
قيمت آزاد ۵2 هزار تومان است درحالي كه دولت با يارانه اي كه مي دهد، كيسه 
آرد 40 كيلويي را به قيمت حدود 34 هزار تومان در اختيار واحدهاي نانوايي 

كه سهميه يارانه اي دارند، قرار مي دهد. 

 سود 5 هزار تومانی روی هر کيسه آرد در جيب آزاد پزان 
وي با بيان اينكه از ابتداي اسفند سهميه  آرد يارانه اي ۵40 واحد نان فانتزي در 
تهران قطع شده و همگي آزادپز شده اند، افزود: اين مساله سبب شده تا شاهد 
نشــتي آرد واحدهاي يارانه اي به واحدهاي آزادپز باشــيم و برخي واحدهاي 
نانوايي تنها با سود ۵ هزار توماني روي هر كيسه آرد آن را در اختيار واحدهاي 
آزادپز قرار مي دهند، نتيجه آن شده كه قدرت رقابت بين واحدهاي  آزادپزي 

كه سالم كار مي كنند با واحدهايي كه آرد خود را از اين طريق تهيه مي كنند، 
از بين برود. 

به گفته رئيس اتحاديه نان هاي حجيم و نيمه حجيم، از آنجايي كه تعداد نانوايي 
در تهران فراوان است، كم شدن ســاعت پخت و در اختيار قرار دادن آرد مازاد 
چندان به نظر نمي رسد و نتيجه اش خراب شدن بازار براي واحدهاي نان فانتزي 

و آزادپز  است كه ما را رفته رفته از گردونه خارج مي كند. 
كرمي با انتقاد از اينكه نظارت دقيقي بــر چگونگي نحوه تامين آرد واحدهاي 
آزادپز وجود ندارد، تصريح كرد: بايد بازرسان بپرسند كه آزادپزها آردشان را از 

كجا تهيه مي كنند؟

پيگيري ها نشــان مي دهد مسئولان وزارت صنعت و ســازمان حمايت اعلام 
كرده اند داشتن فاكتور براي تهيه آرد در واحدهاي آزادپز الزامي است كه رئيس 
اتحاديه نان هاي حجيم و نيمه حجيم در اين باره گفت: حتي تهيه فاكتور جعلي 

هم كار سختي به نظر نمي رسد. 

پيشنهادات اتحادیه براي دولتي ها
وي پيشــنهاد داد تا دولت هرچه زودتر يا يارانه آرد را به تمام نانوايي ها بدهد 
يا آنكه به سمت آزادپز شــدن همه نانوايي ها حركت كند و براي آنكه به مردم 
و قشر كم درآمد فشــاري وارد نشــود، يارانه نان را به صورت ماهانه در اختيار 

مردم قرار دهــد.  كرمي تصريح كرد: دوگانه عمل كردن بــراي دادن يارانه به 
نانوايي ها چيزي جــز ايجاد رانت براي برخي افراد خــاص در پي ندارد و فقط 
پول آن از جيــب دولت خارج مي شــود، درصورتي كه مــردم حتي تغييري 
 در كيفيت نان احســاس نمي كنند و بيشــتر موارد نان را به صورت نرخ آزاد 

تهيه مي كنند. 
رئيس اتحاديه نان هاي حجيم و نيمه حجيم گفت: حتي دولت مي تواند همان 
كاري كه در تركيه اتفاق افتاد را انجام دهد و پس از آنكه تمام نانوايي ها آزادپز 
شدند، در هر منطقه يا شهر دو تا سه واحد صنعتي نان دولتي ايجاد و نان دولتي 

براي اقشار آسيب پذير توزيع شود. 

 نظارت دقیقي بر چگونگي نحوه تامین آرد واحدهاي آزادپز وجود ندارد

نابساماني در بازار نانوايي  هاي آزادپز و فانتزي
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اصناف

طرح سـتاره داركردن رستوران ها، گامي موثر در تحقق 
بهره وري خدمات و رضايت مندي مشــتري، قرار بود 
براي تمامي رســتوران ها ابتدا در شهر تهران و سپس 
تمامي شهرستان ها اجرا شود. متاسفانه اين طرح بنا به 

دلايلي اجرا نشد. 
رئيس اتحاديه رستوران داران در اين باره به »كسب وكار« گفت: از حدود 2 سال 
پيش مراحل مقدماتي براي ستاره داركردن رستوران ها آغاز شد به اين ترتيب كه 
هيات كارشناسي مشترك، متشكل از اعضاي مركز پژوهش هاي صنعت، معدن 
و تجارت وزارت بازرگاني، موسسه استاندارد و اتحاديه رستوران داران تشكيل 
شد و چك ليستي شامل موضوع هاي مختلف همچون فهرست غذا، نوع غذا، 
كيفيت، نوع خدمات، دكوراسيون رستوران و... از سوي آنها تهيه شد. بر اساس 
اين طرح قرار شد رستوران ها بر اساس نمره اي كه دريافت مي كنند، ستاره دار 
شوند و رستوران هايي كه بتوانند نمره 1000 را از مجموع اين موضوع ها كسب 

كنند، موفق به دريافت 5 ستاره  شوند. 
علي اصغر ميرابراهيمي افزود: طرح ســتاره دار كردن رســتوران ها كه مرحله 
مقدماتي آن به پايان رسيد، متاسفانه به دلايلي مســكوت ماند و كسي از آن 

استقبال نكرد. 
به گفته وي، احياي فضاي رقابت پذيري و ايجاد رقابت سالم براي دستيابي به 
توانمندي رستوران ها جهت ارائه خدمات با كيفيت بالاتر همراه با تدوين الگوي 

مناسب با ماهيت يك رستوران نمونه، ازجمله اهداف اين طرح بود. 
وي اظهار داشت: با اجراي اين طرح، جداسازي واحدهاي صنفي داراي امتيازات 
بهداشتي و رفاهي از ديگر واحدها كليد مي خورد و درنهايت باعث افزايش رقابت 

در بين واحدهاي صنفي براي دريافت ستاره مي شد. 
ميرابراهيمــي گفت: يكي ديگــر از برنامه هــاي اين اتحاديــه تهيه و صدور 
شناســنامه هاي كار براي هريك از صاحبان و كاركنان رســتوران هاي تهران 
است كه در آن مشخصات، بهداشت فردي، سوابق، عدم اعتياد و سوء پيشينه و 

صلاحيت فردي لحاظ شده است. 
علي اصغر ميرابراهيمــي، با بيان اينكــه طرح رتبه بندي و ســتاره دار كردن 
رســتوران ها به نتيجه نرســيد، همچنين به ايســنا، گفت: مبلــغ 6 ميليون 
تومان براي هزينه بازرســي و ديگر هزينه ها از رستوران هاي متقاضي دريافت 
مي شــود چون بازرســاني از اتحاديه، ســازمان حمايت مصرف كنندگان و 
 توليدكنندگان يا ديگر مراكز مربوطه به رستوران ها اعزام مي شوند كه همه اين 

كارها هزينه دارد. 

مزيت ستاره دار شدن براي رستوران ها چيست؟
ميرابراهيمي ادامه داد: رســتوران ها اين ســوال را دارند كه اگر اين هزينه را 

پرداخت كرده و بعد از انجام بازرسي هاي مربوطه ستاره نيز دريافت كنند، از چه 
مزيت هايي در مقايسه با ديگر رستوران ها بهره مند مي شوند يا به تعبير ديگر 

ستاره دار شدن چه فايده اي براي آنها دارد. 

سازمان حمايت اين كار را غيرقانوني دانست
رئيس اتحاديه رستوران داران و سلف سرويس تهران گفت: البته اين پيشنهاد 
نيز مطرح شده بود كه رستوران هاي ســتاره دار بتوانند غذاهاي خود را كمي 
بيشتر از قيمت رستوران هاي ديگر بفروشــند چون فضاي رستوران، ايمني، 
كيفيت يا ديگر موارد آنها در مقايسه با ديگر رستوران ها در شرايط بهتري قرار 
دارد و همه اين خدمات هزينه دارد ولي با اين موضوع موافقت نشد و سازمان 

حمايت اين كار را غيرقانوني دانست. 

تهران به عنوان پايلوت اين طرح پيش قدم بود
ميرابراهيمي در عين حال بيان كرد: قرار بود تهران به عنوان پايلوت در اين طرح 
پيش قدم باشــد و درصورت موفقيت آميز بودن آن در تهران، به ساير استان ها 
نيز تسري يابد ولي چون با عدم استقبال رستوران داران مواجه شديم، اين كار 

مسكوت و بي نتيجه باقي ماند. 
وي با تاكيد بر اينكه ستاره دار شدن رستوران ها در نظارت و كنترل كيفي آنها 
نقش بسزايي دارد، گفت: ازجمله شرايط ستاره دار شدن رستوران ها دكوراسيون 
خوب، طراحي مطلوب، فضا، محيط مناسب و رعايت اصل مشتري مداري است. 

رستوران گردي؛ محبوب ترين تفريح ايرانيان
ميرابراهيمي همچنين عقيده دارد كه رستوران گردي، به صورت محبوب ترين 

تفريح ايرانيان و به ويژه اهالي پايتخت درآمده است كه البته به گفته او، در خارج 
از كشور نيز مردم علاقه زيادي به رستوران گردي دارند و در همه جاي دنيا اين 

كار تفريح خوب و محبوبي به شمار مي رود. 

آموزش به مردم
رئيس اتحاديه رستوران داران برنامه هاي ويژه اي براي مشتري هاي رستوران ها 
درنظر گرفتــه، به اين صورت كه رســتوران ها به مردم ياد مي دهند اســراف 
نكنند. اگر غذايي ته بشــقاب مشــتري ماند به او ظرف يك بارمصرف بدهند 
و بگويند باقيمانــده غذايتان را در اين ظروف با خــود ببريد چون برخي افراد 
 فكر مي كنند كه اين كار ناپســند اســت درحالي كه اســراف كــردن مورد 

قبول نيست. 

 رئيس اتحاديه رستوران داران در گفت وگو با »كسب وكار« اعلام كرد

مسکوتماندنطرحستارهدارکردنرستورانها

دبيــركل كانــون سراســري مــرغ تخم گــذار بــا 
بيــان اينكــه صنعت مــرغ تخم گــذار طي ســال 
۹۳ بيــش از ۸00 ميليــارد تومــان خســارت ديده 
اســت، گفت: در حــال حاضر مــا روزانــه 600 تن 
تخم مرغ مــازاد داريــم و بــه عبارتي بــا 25 درصد 
اضافه توليد مواجه هســتيم. فــرزاد طلاكش ادامــه داد: با توجــه به اينكه 
هم اكنــون در فصل بهار قــرار داريم و به تدريــج نيز مــدارس رو به تعطيلي 
 مي روند و هوا هم گرم مي شــود، مصــرف تخم مرغ با كاهــش 15 درصدي

 مواجه است. 
 

 از درخواست ملاقات با وزير تا تجمع مقابل وزارتخانه
طلاكش قيمت هــر كيلوگــرم تخم مــرغ درب مــرغ داري را 2200 تومان 
اعلام كرد و افــزود: قيمت تمام شــده توليــد اين محصــول ۴100 تومان 
اســت و توليدكنندگان در هر كيلوگرم توليد 1۹00 تومــان ضرر مي كنند. 
وي با بيــان اينكه كانون سراســري مرغ تخم گــذار و اتحاديــه ميهن، طي 
نامه اي درخواســت ملاقات ۳0 نفر از مــرغ داران با وزير جهاد كشــاورزي را 
 مطرح مي كنند، اضافــه كرد: اگر چنين اجــازه اي داده نشــود، هفته آينده 

مرغ داران جلوي درب وزارت جهاد كشاورزي تجمع خواهند كرد. 

 بي تفاوتي ستاد تنظيم بازار به وضعيت صنعت تخم مرغ
وي با بيان اينكه قيمت تخم مرغ به 2200 تومان رســيده، گفت: 50 ميليارد 
توماني كه قرار بود در اختيــار صندوق حمايت از صنعت طيــور قرار بگيرد، 
صرف تنظيم بازار پرتقال شــد. طلاكش با اشــاره به اينكه قرار بود در جلسه 
ســتاد تنظيم بازار درباره وضعيت صنعت تخم مرغ تصميم گيري شود، اظهار 
داشــت: ســتاد تنظيم بازار با بي تفاوتي از كنار اين مســاله گذشــت ضمن 
اينكه اصلا نيازي به برگزاري جلســه نيســت چراكه ســال گذشته مسائل 
 فني در جلسه ســتاد تنظيم بازار مطرح و با صرف ســاعت ها وقت، درنهايت 

مصوبه اي حاصل شد. 

 سوء مديريت در وزارت جهاد كشاورزي
وي با بيــان اينكه مســئولان همــان تدابيري را كه ســال گذشــته اتخاذ 
شــده، انجام دهند، گفت: پارســال قرار بــود 50 ميليارد تومــان به عنوان 
ســرمايه در اختيــار صنــدوق حمايــت از صنعت طيــور قــرار بگيرد كه 
10 ماه طول كشــيد تا اين مبلــغ در اختيــار وزارت جهاد كشــاورزي قرار 
گرفــت و آنجا هم بــا ســوءمديريت هايي كه اتفــاق افتاد، ايــن مبلغ براي 
 تنظيم بــازار پرتقال شــب عيــد در اختيار ســازمان تعاون روســتايي قرار 

گرفت. 

 نه مرغ مازاد خريداري شد، نه تخم مرغ مازاد
طلاكش اضافه كــرد: همچنين قــرار بود مــرغ چربي دار مــازاد مرغ داران 
توســط شــركت پشــتيباني امور دام خريداري شــود كه تاكنون حتي يك 
كيلوگرم مرغ نيــز از مرغ داران خريداري نشــده اســت. وي با بيــان اينكه 
همچنيــن قــرار بــود ذخيــره گردشــي تخم مــرغ حداقــل بــه ميزان 
10 هــزار تن انجــام شــود، گفت: تا امــروز حتي يــك عدد تخم مــرغ نيز 
خريداري نشــده اســت بنابراين در حال حاضر نيازي به تشــكيل جلســه 
 تنظيم بازار نيســت چراكــه در آن جلســه بازهــم همين حرف هــا تكرار 

خواهد شد.  
 با حرف چيزي درست نمي شود

به گزارش مهر، دبيركل كانون سراســري مرغ تخم گذار، با اشــاره به سخنان 
برخي مســئولان مبني بر خريد تضميني تخم مرغ مازاد تصريح كرد: با حرف 
زدن چيزي درست نمي شود و اگر قرار است كاري انجام شود بايد همين امروز 

كه صنعت نياز دارد، انجام شود در غير اين صورت صنعت مرغ  تخم گذار از بين 
خواهد رفت. 

دبيركل كانون سراسري مرغ تخم گذار اعلام كرد

زيان۸۰۰ميليارديتوليدکنندگانتخممرغ
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

داشتن شغل مناسب و داشتن روابط کاری خوب، 
آرزوی هر فردی است اما گاهی به دست آوردن 
این شــغل به اندازه راضی نگهداشــتن کارفرما 

مشکل نیست!
در واقــع ورود و باقــی ماندن در یک موسســه، 
کارخانه، شرکت و هر محیط کاری دیگری، علاوه 
بر اینکه به توانایی های خاص و متناسب با آن نیاز 
دارد، بلکه نیازمند هوش، سیاست کاری صحیح و 
نشان دادن توانایی های فردی است. گاهی تصور 
مي کنیم همین که کار خود را بدون مشکل انجام 
مي دهیم کافی اســت، اما در دنیایی که تناسبی 
بین نیروی متخصص و کار مناسب وجود ندارد، 
رعایت نکات زیر مي تواند در حفاظت از موقعیت 

شغلی بسیار مفید واقع شود:
 اولویت های رئیس خــود را اولویت خود 
بدانید: خود را با اهــداف و ارزش های کارفرما و 
موسســه تطبیق دهید و آنها را در تمام کارهای 

خود مد نظر داشته باشید.
 ملاک هــای ارزیابی را شناســایی کنید: 
شــما باید بدانید که از دید مدیریت دقیقا کدام 
مهارت ها، رفتارها و فضائل شما مورد قضاوت قرار 
گرفته و تشویق خواهد شد. سپس مانند لیزر روی 

آنها متمرکز شوید.
قابل اطمینان باشــید: آنچه را که گفته اید، 
انجام دهید. حتی به نحوی  بهتر از آن! اگر کمتر 
قول بدهید و بیشتر عمل کنید خیلی بهتر است 
تا اینکه قول های زیادی بدهیــد اما به آنها عمل 

نکنید.
 پر از انرژی مثبت باشید : شما نباید شخص 
غرغرو و نالان شرکت بوده و راهکارهای رئیس یا 
موسسه را زیر سوال ببرید. شما باید تشویق کننده 
و الهام بخش باشید، کسی که همه مایلند در کنار 
وی کار کنند .بگذارید همه با دیدن شــما انرژی 

مثبت بگیرند.
 کارفرمای خود را بهتر از آنچه هست نشان 
دهید : کار خود را به موقع و بــه حرفه ای ترین 
روش ممکن انجام دهید. آن دســته از ایده های 
رئیس خود را که مي تواننــد به او و بخش مرتبط 

با وی کمک کنند عملی ســاخته، مسئول به کار 
گرفته شدن آنها باشید، رئیس تان اینها را خیلی 

خوب می بیند!
صراحتا اشتباه خود را بپذیرید : هنگام بروز 
اشتباه و توضیح دادن درباره آن، به جای پرداختن 
به آنچه غلط انجام داده ایــد، بر آنچه آموخته اید 
تمرکز کرده و مسئولیت خطای خود را بپذیرید. 
برای مثال به جای گفتن اینکه »نباید نسبت به 
نظرات کاربران بی توجه مي ماندم.« به رئیس خود 
بگویید: »به نظرم اگر مستقیما با کاربران صحبت 

مي کردم بهتر بود.«
 نشان دهید که سازمان یافته عمل مي کنید: 
قبل از ترک محل کار خــود، برای روز بعد برنامه 
ریزی کنید. وظایف خود را به نســبت فوریت و 
اهمیت دســته بندی کنید و با خود قرار بگذارید 
که حداقــل دو مورد اول فهرســت خود را حتما 

انجام دهید.
 وقت شــناس باشــید : حضور بــه موقع و 
حتی زودتر بر ســر کار و یا در جلســات، نشانه 
علاقه مندی، قابل اطمینان بودن و توانایی شما در 
اداره موثر زندگی تان است و تاثیر فوق العاده ای بر 

جذب سمت های بالاتر دارد.
کاربلد  باشید: برای پاسخ هر پرسش یا حل هر 
مشکلی ســراغ رئیس نروید. حتی الامکان ابتدا 
خوب به آن فکــر کنید و اگر باید مشــکلی را به 
رئیس گزارش دهید، چنــد راه حل هم برای آن 

پیشنهاد کنید.
از اخبار حرفه خود مطلع باشــید : با مطالعه 
مجلات و نشریات مربوط به حرفه خود و شرکت در 
جلسات، سمینارها و نمایشگاه های مربوطه، همواره 

از آخرین رویدادهای حرفه خود مطلع باشید.
اطلاعات عمومي  به روزی داشته  باشید: در 
زمینه اطلاعات عمومی، حقوقی و پیشرفت های 
زمینــه کاری خــود اطلاعــات کســب کرده، 
مهارت های خود را تقویت نموده و همواره در پی 

کسب مهارت های تازه باشید.
مودب باشــید: احترام و صداقت خــود را به 
کارفرمــای خود نشــان دهیــد و از او در مقابل 

دیگران نیز با احترام یاد کرده یا لا اقل پشــت سر 
او بدگویی نکنید.

 انعطاف پذیر باشید : تغییرات ناگزیر رخ خواهند 
داد و موسســات مختلف به افرادی نیاز دارند که 
بتوانند با شرایط تازه همراه شوند. انسان های غیر 

منعطف خیلی زود مي شکنند.
 به ســلامت خود اهمیت دهید : هنگامي که 

ضعیف و ناتوان باشید، خلاقیت و کارآیی شما نیز 
تحت تاثیر قرار گرفته و موقعیت شما را به خطر 
مي اندازد .همیشــه سالم و ســر حال به دیگران 

ایده های نو دهید.
 هرازگاهی استراحت کنید : زندگی متعادل و 
ذهنی شفاف مي تواند انرژی و روشن بینی شما را 
افزایش دهد، پس زمانی را به استراحت بپردازید.

روش هايی موثر برای جلب توجه بيشتر  رئيس و حفظ موقعيت كاری تان  

  خیلی مخلصیم آقای...! 

»مار« چه شكلی است؟ 
داستانک

خيانت در امانت
هر مســتخدم دولتي، چه یک مدیربالا دستی 
باشــد، چه کارمندی پایین دستی، در صورتی 
که یک سلســله اعمــال مثل دســتکاري در 
صورتحساب ها و ارائه ترازنامه برخلاف واقع و از 
این قبیل موارد را انجام دهد، ممکن است محکوم 
به جرم اختلاس و تحمل مجازات متناســب با 
آن شود. امروز با افزایش شرکت هاي خصوصي 
و رشد ســریع آنها، دیده می شــود که سازمان 
اداره کننده یک شرکت تجاري اندازه های یک 
وزارتخانه عریض و طویل را پیدا کرده اســت و 
افراد زیادي در آن شــرکت فعالند. ممکن است 
یک شــرکت ده ها مدیر و حسابرس و حسابدار 
داشته باشد و هر یک از این افراد، هرکدام به نوعي 
مي توانند همان اقداماتــي را انجام دهند که در 
بخش دولتي براي شان جرم انگاري شده؛ اما با 
توجه به اینکه عنوان دولتي ندارند، نمي توان آنها 
را مختلس نامید. اگرچه در بسیاري از کشورهاي 
جهان و همچنین در کنوانســیون هاي مربوط 
به حقوق کیفري، اختلاس در بخش خصوصي 
نیز پیش بیني و ارکان این جرم مورد شناسایي 
و توصیف قانونگــذار قرار گرفته اســت، اما در 
حقوق ایران نمي توان عنوان مجرمانه اختلاس 
را به مرتکبیــن در بخش خصوصي اطلاق کرد. 
در فقدان مواد قانوني مورد نیاز براي پوشــش 
این خلع، رویه قضایي و دکترین با تفسیر جرم 
»خیانت در امانت« و فرض وجود رابطه اماني بین 
شرکت و کارمند و نهایتا وقوع خیانت به اشکال 
تصاحب یا استعمال یا مفقود و یا ... در مال مورد 
امانت صورت می گیرد. در این موارد، ارتکاب عمل 
مجرمانه مشابه اختلاس در بخش خصوصي را 
خیانت در امانت و مرتکب آن را مشــمول کیفر 
تعیین شــده از طرف قانونگذار به حساب آورد. 
باري در فقدان قانون، این تفسیر فني و مبتني 
بر احراز نظر قانونگذار در مورد جرم »خیانت در 
امانت« تا حدودي توانسته است راه گشا باشد، 
اما با توجه به اصل قانوني بودن جرم و مجازات و 
جلوگیري از تفسیر موسع، نیاز به وجود قانون را 
در این زمینه هر روز بیشتر احساس می کنیم؛ با 
این حال، تا تصویب چنین قانوني فعلا اختلاس 
در بخش خصوصي را با همان عنوان »خیانت در 

امانت« باید به حساب آوریم.

حقوق کسب و کار راهکار

پیرو ایمیل ها و پیامک هاي زیادي که از خواننده هاي 
مختلف به روزنامه ارسال شده، به این نتیجه رسیدیم 
که اکثر مــردم مي خواهنــد در مورد شــروع یک 
کسب وکار جدید اطلاع کســب کنند اما نمي دانند 
از کجا باید آغاز کنند. ناگفته پیداســت که یکي از 
مهم ترین و اساسي ترین اهداف شروع یک کسب وکار، 
سودآوري و درآمد است. البته بحث علاقه هم سهم 

زیادي در این میان دارد. اما سود حرف اول را مي زند.
ابتدا باید ببینید در چه کاري سررشته دارید یا در چه 
رشته اي تحصیل کرده اید.  سپس نوع شغل تان را از 
زیرمجموعه هاي مهارت هایتــان گزینش کنید. در 
این مورد باید تمامي موارد را بررسي کنید و با توجه به 
ارتباط هایتان اجازه ندهید نکته اي از چشم شما پنهان 
بماند. عجله نکنید. هرچه اطلاعات شما بیشتر باشد، 

آینده شغلي موفق تري خواهید داشت. اما مواردي 
هم هست که شما مي خواهید شغلي را انتخاب کنید 
که فقط جزو علاقه مندي هاي شما قرار دارد و هیچ 
تجربه اي در سبد اندوخته هاي شما نسبت به این شغل 

وجود ندارد. آن وقت چه باید بکنید؟
باید به سراغ اهالي فعال در مشاغلي بروید که مورد 
علاقه شماســت. البته بهتر اســت این تحقیق در 
مناطقي غیر از منطقه خودتان باشد تا حس رقابت، 
وي را از گفتن حقیقت بازندارد. فرض کنید کســي 
که در رشته مثلا مکانیک درس خوانده، مي خواهد 
یک دامپروري احداث کند. چنین شــخصي ابتدا 
باید با دامپروران مختلف آشــنا شــده و دغدغه ها 
و مشکلاتشــان را از نزدیک لمس کنــد. حتي باید 
چندین روز در محیط هاي پــرورش دام کار کند تا 

ببیند آیا مي تواند بوي نامطبوع، مزاحمت حشرات و 
تیمارکردن دام را تحمل کند یا نه.

پس از آن نوبت به کســب اطلاعات مي رسد. اینکه 
آینده و امروز این شــغل در ایــران و حتي منطقه 
سکونتش چگونه اســت؟ به عنوان مثال واحدهاي 
پرورش گاو شیري در استان تهران به اشباع رسیده 
است و باید در شهرستان ها علاقه مندیتان را دنبال 
کنید. اطلاعات علمي و تجربي شــما باید به اندازه 
یک کارشناس باشد تا بتوانید در مواقع بحران امور را 
کنترل کنید. قبل از جمع آوري اطلاعات، هزینه هاي 
لازم براي ایجاد شغل را بررسي کنید. ببینید مي توانید 
از منابع موجود کمک بگیرید یا نه. پس براي ایجاد هر 
شغل، در اختیار داشــتن دانش، مهارت و سرمایه از 

اصول مهم به شمار مي رود.

شروع كسب وكار جديد
روزنامــه »کســب و کار« جهت طرح مســائل و مشــکلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبیر راه اندازي کرده است. از این رو 
شــما خواننده محترم مي توانید از طریق ارسال نامه به پست الکترونیکي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانید. 

نامه به سردبير

نقطه شروع
   حمید فرضي، کارشناس تجارت الکترونیك و بازار یابی شبکه ای

نکته مهم در بررسي درآمد حاصل از تصاعد این تجارت این است که هنگام 
ساخت سطوح ابتدایي شما درحال یادگیري جوانب این بیزینس هستید 
و همچنین درآمدتان ممکن است از درآمد معمول یک کارگر ساده بسیار 
کمتر باشد اما با افزایش مهارت شما و شرکاي کاري تان، به سطوح فعال 
در مجموعه شما اضافه شده و به درآمدي بسیار عالي دست پیدا خواهید 
کرد. پس لازمه موفقیت در تجارت بازاریابي شــبکه اي استاندارد، صبر و 

پشتکار و افزایش روزافزون آگاهي و مهارت است. 
هرچقدر هم که پتانســیل درآمدي این تجارت تعجب برانگیز باشد باید 
پذیرفت که درحال حاضر در جهان افراد بســیار زیادي درحال دریافت 
رقم هایي میلیون دلاري از این تجارت هســتند. نکته جالب در این افراد 
تجربیات کاملا مشابه آنها در روند ایجاد تیم شان است. بررسي این امر ما را 
به این نتیجه مي رساند که مسیر موفقیت در این بیزینس را مي توان کاملا 

پیش بیني کرد و طبق آن به حرکت ادامه داد. 
درحال حاضر یازده شرکت در ایران مجاز به فعالیت بازاریابي شبکه اي و 

درحال رقابت با یکدیگر هستند: 
نکات مهمي در هنگام شروع تجارت بازاریابي شــبکه اي وجود دارد که 
عدم توجه به آنها مي تواند شکســت را با خود به همراه آورد. براي شروع 
این تجارت باید بیاموزیم که چگونه قبل از عضویت در یک تیم و شــروع 
همکاري با یک شــرکت کارگزار مجاز، بهترین شرکت را یافته و تجارت 
خود را بر پایه روند و استراتژي استاندارد بنا کنیم. هرگز در انتخاب خود 
احساســاتي نشــوید و گول ظواهر و اعلام درآمد برخي افراد را نخورید. 
پیش از بررسي مواردي که آن را تشــریح خواهیم کرد تصمیم به شروع 
این تجارت نگیرید. موفقیت و شکســت شــما در این تجارت وابسته به 
انتخاب صحیح شماســت. همانطور که به یاد دارید در بخش هاي قبلي 
حربه هاي تیم هاي شبه هرمي که با پوششــي قانوني درحال فعالیت در 
 شرکت هاي مجاز هستند را براي شما بازگو کردیم تا از ورود به آنها اجتناب

 کنید. 
پیش از بررسي مواردي که آن را تشــریح خواهیم کرد تصمیم به شروع 
تجارت بازاریابي شبکه اي نگیرید. موفقیت و شکست شما در این تجارت 
وابسته به انتخاب صحیح شماست. همانطور که به یاد دارید در بخش هاي 
قبلي حربه هاي تیم هاي شبه هرمي که با پوششي قانوني درحال فعالیت در 
 شرکت هاي مجاز هستند را براي شما بازگو کردیم تا از ورود به آنها اجتناب 

کنید. 
براي شروع تجارت بازاریابي شبکه اي اســتاندارد باید با دقت 4 حوزه را 

مورد بررسي قرار داد: 
2- طرح سوددهي حقیقي شرکت   1- ساختار شرکت کارگزار 

3- محصولات شرکت  4- سیستم هم روند تیم

ساختار شرکت کارگزار: 
یک تصور غلط از صدور مجوز بازاریابي شــبکه اي در ایران وجود دارد و 
آن هم این اســت که صرفا صدور مجوز یعني ایده آل بودن آن شــرکت. 
درصورتي که صدور مجوز صرفا با منطبق بودن شرکت با حداقل شرایط 
صورت مي گیرد و به هیچ وجه نشان از کاملا اصولي بودن روند مدیریت و 

توسعه شرکت ندارد. 
یکي از موثر ترین موارد در موفقیت طولاني مدت یک شــرکت بازاریابي 
شبکه اي نیز همانند دیگر شرکت ها مدیریت صحیح و نظام مند است. باید 
اذعان داشت که متاسفانه برخي از شرکت هاي بازاریابي شبکه اي نیز مانند 
شرکت هاي قارچ گونه اي که هر روز شاهد ثبت آگهي تاسیس آنها هستیم 
بدون یک اســتراتژي صحیح و وجود دپارتمان هاي اداري و بخش هاي 

تخصصي اداره مي شوند. 
به یاد دارم در ســمیناري یکي از اســاتید که ید طولایي در مدیریت و 
کارآفریني داشت از جمع سوال کرد: شرایطي را تصور کنید که شرکتي 
درحال ورشکستگي است و ســهام آن هر روز افت مي کند. هیات مدیره 
مدیرعامل جدیدي را اســتخدام مي کنند و او مانند سوپرمن وارد میدان 
شده و یک تنه فعالیت هاي بخش هاي مختلف را نظارت کرده و گاها اکثر 
فعالیت ها را خود انجام مي دهد. روزي20ســاعت کار مي کند و بالاخره 
شرکت را به حالت رشــد در مي آورد. همچنان با فعالیت بسیار زیاد خود 
شرکت را رو به پیشرفت مي برد تا اینکه روزي در اثر تصادف به بیمارستان 
رفته و از کار باز مي ماند. به همین دلیل ارزش سهام شرکت مجددا رو به 
ســقوط مي رود تا اینکه با التماس هیات مدیره جناب مدیرعامل مجددا 
با دســت و پاي گچ گرفته و پایه ســرم به فعالیت خود برمي گردد و باز 
 بخش اعظم کارهارا خود به دســت مي گیرد و دوباره شــرکت را نجات

 مي دهد. 
استاد از جمع ســوال کرد: اگر شــما جاي هیات مدیره شــرکت بودید 
براي این مدیرعامل چــه مي کردید؟ عده اي پاســخ دادند: پاداش هایي 
 بســیارعالي براي او درنظر مي گرفتیم و حقوق و سهام او را چندین برابر

 مي کردیم. 
و استاد پاسخ داد: اشتباه همینجاست.

 او باید هرچه سریع تر اخـــــــــراج شود!!
بله او باید هرچه سریع تر اخراج شود زیرا او یک کارمند و کارگر خوب است 
نه یک مدیر خوب. مدیریت یعني ایجاد سیســتم، سیستمي که با صرف 
کمترین زمان از پس فعالیت هاي خود برآید و روندي صعودي را طي کند.  
متاسفانه برخي از شرکت هاي بازاریابي شــبکه اي فعال ایران نیز بدون 
سیستم اثربخش مدیریت مي شوند. تمام بار فعالیت هاي اداري شرکت را 
صرفا یک یا چند نفر بر دوش دارند و تمام تصمیم گیري هاي خرد و کلان 

توسط مدیرعامل انجام مي شود. 
شرکت هاي بازاریابي شبکه اي باید شامل دپارتمان هاي تخصصي با شرح 
وظایف مشخص و مجزا از یکدیگر باشــند. دپارتمان IT، مالي، پرسنلي، 
روابط عمومي، حقوقي، مدیریــت و برنامه ریزي، پشــتیباني، تحقیق و 
توسعه، اداري، آموزش، حراست و بازرســي، انبارداري، ارسال و تحویل، 

تبلیغات و برندینگ، شوراهاي راهبري و... 
براي انتخاب یک شرکت کارگزار خوب باید درباره وجود و نحوه فعالیت 
این دپارتمان ها تحقیق و بررســي انجام داد.  ادامه این مطلب را فردا در 

همین بخش دنبال کنید. 

يادداشت

روســتایی بود دور افتــاده که مردم ســاده دل و 
بی سوادی در آن سکونت داشــتند. مردی شیاد 
از ســاده لوحی آنان اســتفاده می کرد و بر آنان به 
نوعی حکومت مي راند. برحســب اتفاق گذر یک 
معلم به آن روســتا افتاد و متوجه دغل کاری های 
شیاد شــد و او را نصیحت کرد که از اغفال مردم 

 دســت بردارد و گرنه او را رســوا مي کند،  اما مرد 
شیاد نپذیرفت.

 بعــد از اتمام حجــت معلم بــا مردم روســتا از 
فریبکاری های شــیاد ســخن گفت و نسبت به 
حقه های او هشــدار داد  .بعد از کلی مشاجره بین 
معلم و شــیاد قرار بر این شــد که فردا در میدان 

روستا معلم و مرد شیاد مسابقه بدهند تا معلوم شود 
کدامیک باسواد و کدامیک بی سواد هستند. در روز 
موعود همه مردم روســتا در میدان ده گرد آمده 

بودند تا ببینند آخر کار، چه مي شود. 
شــیاد به معلم گفت: بنویس »مار«.  معلم نوشت: 
مار . نوبت به شیاد که رسید به جای نوشتن »مار« 

شکل مار را روی خاک کشید و به مردم گفت: شما 
خود قضاوت کنید، کدامیک از اینها مار اســت؟  
مردم که بی سواد بودند متوجه نوشته »مار« نشدند، 
اما همه شکل مار را شناختند و حق را به شیاد دادند 
به جان معلم افتادند و تا مي توانســتند او را کتک 

زدند و از روستا بیرون راندند. 


